
bowling
D[FU~@u[FU~ODD

LANDSLEDERBLAD FOR BOWLINGSPORTEN I DANMARK



LANDSLEDERBLAD
FOR BOWLINGSPORTEN

I DANMARK

UDGIVES AF
Dansk Bowling Forbund

Idrættens Hus
2600 Glostrup

Tlf. 02-45 55 55
lok. 333

ANSVARSHAVENDE
Frank Rasmussen

KOORDINATOR
John Jørgensen

Frydensbergvej 16
3660 Stenløse

Tlf. 02-17 10 33 (dag)
Tlf. 02-31 14 01 (aften)

SATS, REPRO,
LAY OUT

PM-TRYK, Stenløse

TRYK
Alex Larsen's
Offsettrykkeri

Stenløse

EFTERBEARBEJDNING
Bent Ibsens Bogbinderi

Stenløse

ABONNEMENT
Bowling Internt kan købes

i abonnement
Pris: 1984 - 3 blade
kro 40,00 incl. moms

og porto

ANNONCER
Kontakt koordinatoren

(små priser)

NÆSTE NUMMER
udkommer september 1984

Henvendelse til bladet
i god tid før

2

BLADE!
INDHOLD FREMAD

Før DBwF's repræsen-
tantskabsmøde. . . . .. 41
DBwF's regnskab
og status . . . . . . . . .. 43
Skal vi have
landstræner? 46

47

TILBAGEBLIK ....... 4
3 medaljer giver søde
forhåbninger 5
Hatten af for
forberedelserne. . . . .. 10
Portræt af Lene Klitte 11
Den individuelle
Europacup. . . . . . . .. 13
Godt med principper
i sag i KBU 16
Unionernes repræsen-
tantskabsmøder ..... 20
Strøm af hæder til
verdensmestrene. . . .. 23

AKTUELT
Præmiebeløb på kr. 500
skal ikke registreres. .. 26
Løsning på
momsproblemet . . . .. 27
Flyvende start
på WorId-Cup . . . . . .. 28
Ny bowlinghal på vej
Nye ejere i Kolding
Krise i Frederikssund.. 32
Revolution på bane-
behandlingsområdet .. 34
Udbytterigt kursus ... 36

FORKLARING

A-stævnerne .
RUNDT OM SPORTEN
Lidt af hvert -
kort fortalt 50

MEST OM UNGDOM .. 54
FRA A-O-
UDVALGET 56
KOMMENTAR
LærafjBU 61

DEBAT
Før man stemmer . . .. 62

INTERNATIONALT
Kære FlQ-
vågn op! 64
Lidt af hvert 66

A' JOUR
Danmarksturneringen 67
UEM 69
Individuel Europa-cup 70
Old BoysjGirls . . . . .. 70
Ungdomsmesterskaber . 71
Medlemsudviklingen .. 72
På falderebet . . . . . .. 72

Modtag i dagens anledning 73
37 For 15årsiden 74

Konkrete regler vedr.
DIF-TV - ny ledelse ...
Greb om Team-Dan-
mark indstillingerne. .. 39
Team Danmark. . . . .. 40

MAJ 1984

Så holder du igen et BOWLING INTERNT i hånden - og og-
så i dette kommer vi langt omkring. To store internationale
arran~ementer sætter sit præg i begyndelsen, senere tager vi
fat pa organisatoriske emner og kommer rundt om sporten
set ud fra mange vinkler.

Læg mærke til, at Amatør- og Ordensudvalgets 4 kendel-
ser siden sidst er med. Hvis I lige vil være så rare at kikke på
disse domme - så kan vi en anden gang undgå sager af lignen-
de art - for så kender man udvalgets afgørelser.

Vi håber, BOWLING INTERNT 3 vil gøre fyldest.
John Jørgensen

FORSIDEN: En lykkelig ungdomseuropamester, Lene Klitte
får et stort knus af farmand, Leo og holdleder Lone Donde.



ROSSINI er en go' hal
at holde
klubarrangement i
Med bane-, restaurations- og lokalefaciliteter til rådighed, er
ROSSINI velegnet til din klub's næste turnering, sammen-
komst eller møde.
Spørg POUL ALBERTSEN - og få et godt tilbud.
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TILBAGEBLIK
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DE TO HOLD, SOM
REPRÆSENTEREDE
DANSK BOWLING
VED UNGDOMSEU-
ROPAMESTERSKA -
BERNE I NORR-
KdPING, SVERIGE.
Først pigerne:
Bagest fra u.:
Liselotte Nørgaard,
Lene Klitte,
Betinna Christensen,
Hanne Oredsen,
forrest holdleder
Lone Donde,
Gitte Hansen og
Jette S. Pedersen.

Drengene:
bagest fra u.:
Allan Christiansen,
John Guldbæk, Allan
Nielsen, Hardy Larsen,
og forrest holdleder
Bent Isenbecker,
Ole Jørgensen og
Bjarne Thomsen



3 MEDALJER GIVER
SØDE FORHABNINGER

Europamesterskaberne for ungdom, som
fandt sted i perioden 15.-21. april i Sverige,
og i Norrhobing i anledning af byens 600-
års jubilæum, gav søde forhåbninger om, at
dansk bowling står overfor en ny storheds-
tid i internationalt sammenhæng. Navnlig
hos pigerne, hvor de danske talenter i skarp
konkurrence og med strålende spil, tog 3
medaljer hjem - Guld blev det til individu-
elt, sølv i 3 mands hold og bronce i par.

&l@RIl
BOWLlNG-84
NORRKOPING 'SWEDEN

European Youth Championship

Lene Klitte europamester
For første gang nogen sinde lykkedes det at
vinde et individuelt europamesterskab. Den
præstation stod den 17 årige Lene Klitte,
Hot Spot for, og hun førte konkurrencen fra
start til mål. Endvidere var hun involveret i
de to andre medaljer også, idet hun sammen
med Betinna Kristensen, B64 fik bronce i
par, og da de to blev forstærket med Jette S.
Pedersen, Joker, gik sølvet til Danmark. Me-
get flot - og i de to tilfælde, hvor det ikke
blev til guld, var det overraskende hollandske
piger, som lå øverst.

Konkurrencen var som nævnt, iskold, og
spillet formidabelt i betragtning af, at det
trods alt var unge på 18 år og derunder, det
drejede sig om. Se for eksempel hvor lille
marginal der var tale om i de nævnte to hold-
discipliner: i par var danskerne kun 4 kegler
fra sølvet og 27 fra guldet og i 3 mands hold
kun 11 kegler fra guldet. Tabt på gulvet i
aller sidste rude ved en split til den ene af
vore piger og en mis til den anden. Så er
det sket ~ selvom vi førte disciplinen lige
indtil da!

Kun i 5 mands hold gik det ikke som det
skulle. Vi sluttede på 5. pladsen og var et
langt stykke efter medaljerne. Reaktionen

oven på den flotte indsats på de første dage,
meldte sig. Kun Lene klarede skærende med
1228 over de 2x3 serier, et resultat, der som
så mange andre, er ny europamesterskabs-
rekord.

Hardy Larsen stred en brav kamp
18 årige Hardy Larsen fra Sisu var den anden
dansker, som individuelt satte sit præg på eu-
ropamesterskaberne. Helt i front fra start til
konkurrencen i 5 mands hold. Her gik han
lidt ned - 1099 blev det til, efter at han i de
første serier havde vist strålende bowling. Og
det koster i det selskab, hvor navnlig de
svenske drenge, som alle som een spiller på
seniorhold i det daglige, viste hvor guldet
skulle hen. De vandt samtlige holddiscipli-
ner, ligesom de også lige så nydeligt tog sig
af den individuelle guldmedalje.

I modsætning til Stuttgart i 1982, hvor vi
havde 5 piger med i finalen, lykkedes det
kun Lene Klitte at komme med - og Hardy
var ene om at repræsentere de danske ung-
domsspiIlere i drengenes finale - hvorfor?
- Det var bowling på verdensplan, siger for-
bundets ungdomsleder. Kurt Jensen. Ikke
een eneste svag omgang kunne man tillade
sig at have, så var det out. En spiller som
John Guldbæk fra Five o'Clock startede med
985, og det viste sig at være umuligt at ud-
bedre. De andre ungdomsspillere i toppen
var bare bedre, og selvom John stred bravt i
de efterfølgende kampe, hvor han slog 1157
og 1122, var han ude af betragtning til en
plads i finalen.

Lidt om spillet
Konkurrencerne startede med 6 serier i par.
De danske piger, Lene Klitte og Betina Kris-
tensen var fint med. Ikke mindst takket være
Lene's 1213, blev det til en broncemedalje.
Betina nåede 995, 2208 til de to danske pi-
ger eller et snit på 184. Vinder blev Holland
(2235) og sølvet gik til Sverige (2212).

Desværre gik det ikke så godt for det
næstbedste hold. Gitte Hansen, Trekanten
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og Lise Lotte Nørgaard fra samme klub hav-
de tydelige vanskeligheder med de fremmed-
artede forhold og slog 996 og 1001. En 20.
plads var resultatet med det 3. danske par,
Hanne Oredsen, Stenhuset og Jette S. Peder-
sen, på 23. og næstsidstepladsen. De slog
917 og 1033.

Lidt skuffende for de to af de danske hold
- men det satte ikke skår i glæden over 3.
pladsen og over, at Lene Klitte individuelt lå
bedst med sine 1213.

Hardy Larsen var i samme disciplin sat
sammen med Ole Jørgensen fra SBwK, som
der knyttede sig visse forventninger ti!. Har-
dy startede med fremragende 1270, men Ole
kunne ikke rigtigt få det til at glide. Han nåe-
de 962, tilsammen 2232 og en 9. plads som
bedste danske hold. Vort næstbedste hold,
Bjarne Thomsen, Trekanten og Allan Christi-
ansen, Split, nåede henholdsvis 1052 og
1132, ialt 2184 og en 15. plads. Det gik så
lidt skævt for John Guldbæk, som slog 985
og sammen med Allan Nielsen, Brasilia på
1049 måtte tage til takke med 25. pladsen
med deres 2034. Sverige vandt med Finland
og Norge på de efterfølgende pladser. Indi-
viduelt lagde Hardy Larsen sig i spidsen.

Sølv til Danmark
Næste konkurrence var så 3-mands hold, og
her havde de, der udtog vort pigehold, en
heldig hånd. Trioen Lene Klitte, Jette S.
Pedersen og Betinna Kristensen, hentede den
2. medalje hjem til Danmark. Den var pæn:
sølv på 3317 med 1138-1051-1128. Piger-
ne var naturligvis lidt skuffede over, at gul-
det smuttede i aller sidste slag - men over-
vandt hurtigt dette for at ønske Holland
tillykke med guldet - deres 2. guldmedalje.

Vesttyskland sluttede på 3. pladsen, og
det 2. danske hold blev nummer 15 med
2960. Individuelt førte Lene stadigvæk med
sine 2351, snit 196.

Vore 2 drengehold sluttede på 8. pladsen
i feltet, hvor Sverige igen vandt guld, Finland
sølv og Vesttyskland bronce. Hardy Larsen,
som interessen set med danske øjne samlede
sig om, slog 1187 og bevarede derved sin fø-
rerposition individuelt.

Hvor blev de svenske piger af?
De svenske piger, som havde været så domi-
nerende i Stuttgart ved sidste EMU, havde
6

hidtil holdt sig beskedent i baggrunden. Men
nu kom de. 15mands hold blev det til
guld med Holland på 2. pladsen og Vesttysk-
land på 3. pladsen. Hvor danskerne sluttede
kan du se bagest i bladet under" A Jour".

Det var ikke det store sus, med undtagel-
se af Lene igen, som nåede 1228 - og husk på
disciplinen, 5 mands hold, som oven i kø-
bet spilles i 2 omgange a 3 serier. Et meget
flot resultat af Lene under disse omstæn-
digheder, hvor nerver ville have spoleret
mange andre spilleres chance på dette tids-
punkt.

Lene kørte altså videre - totalt havde hun
nu 3579, snit 199.

Drengene sluttede i samme disciplin på 6.
pladsen, og individuelt måtte Hardy ned på
6. pladsen ved at slå 1099. Guld igen til Sve-
rige, sølv igen til Finland og så fik Belgien
sin første medalje nogensinde, bronce i 5
mands hold.

- Han skal nok få medalje, var Kurt Jen-
sen's kommentar til Hardy's chancer.

Finalen
Hvornår var du klar over, at guldet var hjem-
me?
-Da jeg gik ind i sidste rude, siger Lene Klit-
te efter et spændende opgør, hvor hun og
Christine Treveus, Sverige kæmpede en top-
kamp for at vinde. De to drejede det sig om,
og selvom deres finaleresultater ikke var de
bedste, idet den hollandske pige Hellen Min-
nebruiker slog bedre, så var de så langt fra
resten, at der skulle gå meget mærkeligt til,
hvis der skulle ændres på det.

Efter en lidt svag start fra begge sider,
168-174, tog de begge fat. Lene slog i de
næste 4 serier 186-180-221 og 199 og Chri-
stine 190-190-176 og 209. Trods den soli-
de føring, kunne en svag serie stadig ødelæg-
ge de danske forhåbninger. Det har vi jo
set så tit, så interessen for den sidste serie
var kollosa!. De der kikkede med, blev ikke
skuffede. Christine nåede 233 til sidst, og
Lene: ja for en sikkerheds skyld slog hun
224!

Ren opvisning fra begge de unges side,
og europamesterskabet var hjemme til den
danske pige som ialt nåede 4757, snit 198
mod 4702, snit 195 til svenskeren.

Som nævnt var det ikke nogen af dem,
som var bedst i finalespillet. Hellen Minne-
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To bowlingspillere, som vi kommer til at
høre mere om de kommende år: de indi-
viduelle europamestre hos ungdom, Lene
Klitte, Danmark og Raymond Jansson, Sve-
rige.
Foto: Bjørn Larsson, Bowlaren.

bruiker, Holland nåede over de 6 serier
1198, Lene slog 1178 og Christine 1172.
Flot, flot spil, og hollænderen sluttede for-
tjent på 3. pladsen.

- Nu må jeg hjem og se at få lært det,
var Hardy Larsen's kommentar, da han var
færdig med finalen. Hen spillede virkeligt
godt og slog 1223. Men ikke mindre end 9
drenge var bedre i finalespillet, end ham.
Den nye europamester slog 1326 og Ray-
mond Jansson, Sverige, som det var, nå-
ede lige akkurat at vinde. Janne Sulander,
Finland som slog 1294 i finalen, sluttede
på 3. pladsen med sammenlagt 4911 mod
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mesterens 4919. Mere spændende kunne det
heller ikke være. På 3. pladsen endnu en
svensk: Ulf Hamnas som nåede 1316 i fina-
len og sammenlagt 4898. Alle 3 sluttede
altså med 204 i gennemsnit· hvilken stan-
dard.

Hardy Larsen slap fra ungdoms-europa-
mesterskaberne med en 6. plads individuelt.
Han nåede 4779, snit 199 - fornemt i kon-
kurrence mod så stærke spillere, som det
skulle vise sig der her var tale om.

Rekorder i stribevis
l par var Lene Klitte og Betirma Kristen-

sen's første serie på 447 ny rekord. Lene
Klitte's 1213 i pardisciplinen og hendes
1228 i 5-mands hold, samt hendes slutre-
sultat var alle nye individuelle mesterskabs-
rekorder. lait blev der ved disse mesterskaber
sat 17 nye officielle rekorder - et bevis på
den stærkt stigende standard de unge har i
Europa.

J

HARDY LARSEN, stred en brav kamp og
lå i de første dage af mesterskaberne, på
1. pladsen individuelt. Senere blev han de-
cideret overhalet, for dårligt spillede han ik-
ke - de andre var bare meget bedre. Han
sluttede på 6. pladsen, og spiller til dagligt
iSisu.





Hatten af
for forberedelserne

- Har danskerne overhovedet nogen chance
i det stærke europæiske selskab - det var det
spørgsmål, Kurt Jensen bl.a. blev stillet over-
for, inden den danske trup begav sig til eu-
ropamesterskaberne for ungdom i Norrko-
bingo
- Det er jeg overbevist om at vi har igen den-
ne gang, var Kurt Jensen's svar. På vegne af
sine børn og unge, er Kurt jo altid dejlig
optimistisk, men han havde (læg mærke
til at der ikke står "denne gang") noget at
have sin optimisme i, viste det sig senere
på smukkeste måde.

Men sovende er ungdomsspillerne så san-
delig heller ikke kommet til det. Flittige har
de været i træningsforberedelserne, program-
sat af alle steds nærværende Leo Klitte, og
med den helt rigtige holdindstilling hele ve-
jen igennem. De er alle gode kammerater,
og flere af dem har da også kendt hinanden i
adskillige år.

Ungdomslandsholdet fik, da det var ble-
vet udtaget, forelagt træningsprogrammet,
lavet af Leo Klitte som nævnt og gennemillu-
streret af Bent Isenbecker. Illustrationerne
øgede forståelsen for programmets indhold,
så det blev lettere for de unge at holde sig
indenfor instruktionernes indhold.

Allerede i januar gennemførtes den første
samling. Den fandt sted i Viborg og både
den og de efterfølgende 2, begge i Varberg
i februar og marts, var særdeles intensive.
Når man havde valgt Varberg hang det iøv-
rigt sammen med, at de baner, man brugte
havde den samme belægning som banerne
man senere skulle spille på i Norrkobing, og
omkostningerne var ikke større end hvis sam-
lingerne skulle holdes et sted her i landet op-
lyses det .

Men oven på de meget koncentrerede og
intensive samlinger, følte man, at holdene
10

havde brug for en samling mere, og da Kol-
ding Bowlinghal's nye ejere, Kolding Idræts
Forening, beredvilligt stillede hallen gratis
til rådighed, og der blev skaffet gratis ind-
kvartering, ja, hvad var så mere nærliggende
end at lave en sidste samling i Kolding.

Her var hovedvægten lagt på en afslappet
sammenkomst, hvor formålet var at ryste
spillerne sammen før rejsen.

- Jeg vil mene, at forberedelserne denne
gang var de grundigste nogensinde, siger
Kurt Jensen. Vi er taknemmelige over den
velvilje vi har mødt fra KIF, som via deres
generøse udlån af hallen introducerede sig
i bowlingverdenen på bedste vis!

Holdlederne
Til at varetage de opgaver, en holdleder har,
havde UK i denne omgang udtaget Lone
Donde og Bent Isenbecker - og de løste de-
res opgave virkeligt godt. På deres varme og
forstående måde, og med den tekniske bag-
grund i orden, vandt de begge hurtigt spiller-
nes tillid, og det var naturligvis en meget
stor betydning når det går løs i de hårde
konkurrencer.

Sponsoren
Sponsorhjælp har ungdomslandsholdet også
kunnet glæde sig over. GYPROC støttede
holdet med forskelligt udstyr, og et pænt
rundt beløb. Gyproc er svensk-ejet, og det
har da også vakt nogen opmærksomhed i
svenske bowlingkredse, at et svensk firma
sponserede et dansk hold. Firmaets meget
dygtige og energiske konsulent i Danmark,
en herre ved navn Per Nørgaard, har imid-
lertid nok haft en finger med i spillet. Per
Nørgaard er jo meget venligt indstillet over-
for dansk bowling.
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En pige
med ben inæsen

17 årige Lene Klitte har ben i næsen. Det
er ikke alene fordi hun under det store
nervepres satte sig på tronen som euro-
pamester for ungdom, men over hele
linien får hun de bedste skudsmål, både
som menneske og som spiller.

Lene er naturligvis arveligt belastet.
Hun er datter af Else og Leo Klitte, som
i mange år har sat deres præg på bowling-
udviklingen her i landet. Det var da også
uungåeligt, at Lene Klitte allerede som 7
årig første gang så småt begyndte at trille
kuglerne ned mod de drilske kegler. I
første omgang - og i de første år - egent-
lig kun for sjov, men talentet var uom-
tvisteligt.

Hun kan godt finde på at gå sine egne
veje - og gør ikke altid det, hendes far vil
have hende til for at ramme. Først da han
med strenghed i stemmen og et alvorligt
blik i øjet sagde til hende da hun var ud-
taget til ungdomslandsholdet, at hun ikke
kom nogen som helst steder hen med det
spil, hun havde den gang, gik hun med til
at lave spillet radikalt om. Når det har
kunnet lade sig gøre med så flot et resul-
tat til følge, skyldes hendes vilje og ener-
gi til at tage opgaverne alvorligt og til
at gøre hvad hun kan for at leve op til
de forventninger, der måtte stilles.

- Det betyder, at jeg har måttet på ba-
nen så godt som hver eneste dag ide sids-
te 3 måneder, siger Lene.

Har den megen træning så haft indfly-
delse på eksempelvis skolegangen?

Nej - Lene betegnes som et UG-barn,
hun går i 10. klasse og har "udvidet" over
hele linien!

Lene har droppet de idrætsgrene hun
ellers dyrkede. Især håndbold havde hen-
des hjerte, men nu vil hun ide kommende
år koncentrere sig om bowling. Kan det
lade sig gøre, vil hun ind på EFG ihandel
og kontor.

-Ikke så meget for at gå den vej, men
Lene vil gerne være kosmetolog, en ud-
dannelse, som først kan påbegyndes, når
man er 19 år, oplyses det. Så hvorfor ikke
bruge tiden til at få indblik i regnskab og
data?

Også på ungdomslandsholdet er hun
værdsat. "Hun gør som man siger" er
Kurt Jensens kommentar. Med glæde
kunne han og alle andre ved UEM opleve,
hvrodan hun fra en lidt indesluttet start
ved UEM, tøede op og viste sig at være
en åben pige, med en kvik bemærkning på
læben og et fornuftigt svar på alle spørgs-
mål. En debutant med en strålende bow-
lingfremtid foran sig - hvis hun da ellers
selv vil!

J
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Stævneledelse: Else + Leo Klitte

~J~

1. - 11. august 1984
HOT SPOT

Viborg Bowling Center OK
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Stigende interesse for
den individuelle europacup

Hvor det i de tidligere år har knebet lidt med
interessen for den individuelle europacup,
og der ind imellem måske har været ligefrem
ulyst til at satse på denne turnering, var der
anderledes toner, da Birgitte Jensen, Anne
Rath og Anders Jensen skulle til Geneve for
at prøve lykken der. BJ. a. havde vi holdle-
der med, vi havde rejseleder med og vi hav-
de pressesekretæren med.

Men det er da også lige som om, at flere
andre lande også var begyndt at se med stør-
re interesse på cup'en, så det kan da godt væ-
re, at dansk bowling's målsætning fra i fjor,
hvor cuppen blev afviklet i Aalborg, har givet
lidt genklang. Vi var den gang enige om, at
gøre hvad vi kunne for at give den individu-
elle europacup en tiltrængt ansigtsløftning,
og den strålende succes, som blev resulta-
tet, kan være en af årsagerne til, at der hel-
ler ikke er problemer de kommende år med,
hvor cuppen skal spilles. I Aalborg kunne
man ikke med sikkerhed sige, hvor 1984-
cuppen skulle finde sted, selvom noget pege-
de i retning af Geneve. Men nu er de næste
to år fastlagt: i 1985 i Spanien og i 1986 i
Norge. Det menes ikke, at der i flere år frem
i tiden, vil være vanskeligheder med at finde
"aftagerlande" .

Ny ledelse klarede sig strålende
Gankse få dage, før cup'en skulle køre i Ge-
neve, var den hidtidige ledelse, med for-
manden i spidsen, på det nærmeste blevet
hældt ud. Det gav bange anelser med hensyn
til stævnets afvikling, for selvom der "kun"
er tale om 28 spillere, er der jo i betragtning
af den koncentrerede form som er cup' ens,
ikke så meget der må kikse, før der går ged
i det. Endvidere var det første gang, værts-
landet overhovedet arrangerede et europæisk
og officielt stævne.

Men den nye ledelse klarede sig strålende.
Alt gik over forventning, og den lille flok,
som stod for stævnet, fik alt til at glide. Helt
i top var resultatformidlingen, hvor spillerne
havde orientering på banerne en 2-3 ruder

inde i næste serie. Så der er altså andre end
os danske, der kan den lille sag.

At de gæve folk var trætte, da vi forlod
Geneve, siger sig selv - flere havde dobbelt-
eller tredobbelt jobs. Økonomi-opsyn-bus-
kørsel, for at nævne hvad et par af gutterne
stod for på een gang.

THE 6TH EUROPEAN CUP INDIVIDUALS 1984

6 . 7 . 8 April. Geneva. Switzerlend

Spillet
Det gik desværre ikke for vore tre deltagere.
Birgitte var tæt på. Efter tre nederlag i træk,
efter sin indledende sejr over Anne Rath, gik
hun til sagen med den kendte ildhu. 8 sejre
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blev det til, og støt og roligt avancerede hun
i den samlede stilling. Med to serier til rest
lå hun på 3. pladsen, som gav finaleplads.
Men - "hjernen gik i nul", som hun selv sag-
de. De sidste to serier var på 161 hver, alt
for lidt, og hun gled helt ned på 8. pladsen.
Anne Rath var så uheldig, at et maveonde
natten før de indledende kampe, satte hende
mere eller minde ud af spillet fra morgen-
stunden. En flot slutspurt på 617 i de sidste
redde lidt af æren. Hun sluttede på 10. plad-
sen. Anders Jensen gjorde alt det rigtige,
men de fremmedartede forhold og godt med
nerver må vi give grunden til, at det ikke rig-
tigt ville lykkes for ham i de afgørende situ-
ationer - han sluttede som nummer 14. og
sidst.

Vinder af cuppen blev for damernes ved-
kommende Doris Speckheuer, Vesttyskland
som slog Dely Howald, der spillede på hjem-
mebane. Cifrene: 380-331. TV var på plads
- for første gang nogensinde for at optage
bowling - så det var meget hyggeligt, at der
var en fra deres eget land med. En kending
af Danmark, hollænderen Ton Plummen
vandt herrernes konkurrence og det skete bi:
a. ved en finalesejr over Patrick Rolland,
Frankrig 438-386. Ton Plummen's 2. serie
var på 247.

Næste gang i Spanien
Næste individuelle europacup afvikles i
Spanien. Enten i Madrid, hvor der planlæg-
ges en bowlinghal, eller i Barcelona, hvor
man allerede har en hal. De to vindere af
det danske mesterskab, vil som sædvanlig
blive dansk bowlings repræsentanter. Der er
da også allerede nogle, som har snakket om,
at det vil være det billigste at hoppe på en
chartertur, men den tid, den fornøjelse.

Som nævnt står Norge for cup 'pen i 1986.
Se bagest i bladet den samlede slutstilling

i årets individuelle europacup.

Herrevinderen, Ton Plummen, Holland, som
også var med i den individuelle europacup
i Aalborg i fjor.
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De to bedste hos damerne: Doris Speckheuer
fra Vesttyskland og Dely Howald, Schweiz.
Det gik lidt halvskidt for de nordiske spille-
re. Som den eneste formåede Nina Torgesen,
Norge, at komme til finalen. Norden var el-
lers rigt repræsenteret idet de to vindere fra
i fjor, Birgitte Jensen og Martti Koskela,
Finland var med ud over de nationale mest-
re. Pudsigt blev også Martti nr. 8, det samme
som Birgitte.
Foto's fra cuppen: Gosta Zellen.
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Der er godt med principper
iden sag

For omkring 4 år siden sti fted es i Køben-
havns-området en decideret instruktørfore-
ning. Medlemmer af denne er bowlingfolk,
som har gennemgået Dansk Bowling For-
bunds instruktørkurser, og som derved er
uddannede til dels at øve egentlig instruk-
tionsvirksomhed på banerne og for et par
af disse endvidere uddannelse af instruktø-
rer.

Den initiativrige forening arrangerede i
slutningen af 1983 et grundkursus for med-
lemmer af FKBU - firmaidrættens bowling-
union.

Det faldt ledelsen i KBU noget for brys-
tet, ikke mindst fordi man i den pågældende
periode var i en, som det hed "vanskelig
forhandlingssituation med to andre bow-
lingorganisationer i København" - og man
fandt det uheldigt, og direkte generende at
erfare, at disse alligevel kunne opnå de for-
dele, som hidtil havde været forbeholdt
KBU's medlemmer.

Forhandlingssituationen handlede om, at
man pressede på for at opnå en samarbejds-
aftale mellem KFIU og KBU omkring A-
matør- og Ordensbestemmelserne, således
at al bowling i københavnsområdet i det
mindste var underkastet samme regler på
sine områder. Her skal det indskydes, at
KFIU er en organisation, som blev oprettet
for mange år siden som en slags modvægt
mod KBU - mest i økonomiske spørgsmål.

KBU's holdning var klar: så længe man
fra KFIU's side ikke ønskede at underskri-
ve en samarbejdsaftale, kunne der ikke være
tale om på det aktuelle område, at etablere
et samarbejde.

Instruktørforeningens holdning
Foreningens holdning var der heller ikke no-
gen tvivl om: KBU's påstand om, at man be-
tragtede foreningens status som officiel KBU
organ var fejlagtig, idet IF af 1980 altid hav-
de bestræbt sig på at være og også i fremti-
den ønskede at være, en FULDSTÆNDIG
UAFHÆNGIG FORENING.
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IF af 1980 havde ligeledes svært ved at se,
at de forhandlinger KBU havde med KFIU
havde nogen relationer til dem, og specielt
ikke med den aftale IF af 1980 havde truffet
om uddannelse af instruktører for F.K.B.U.,
som der reelt var tale tale om, uddannelsen
skulle komme til gode.

IKK kobles på
Så blev IKK koblet på. Og tonen blev ikke
så lidt skærpet. I sin henvendelse til IKK ud-
trykte KBU forventning om, at IKK snarest
tog skridt til at nedlægge forbud imod, at
IKK-Iærerne dels underviser, og dels bruger
forbundets materialer, som forbundet jo hav-
de betalt.

IKK-formanden Leo Klitte kunne svare,
at han havde forsøgt at mægle, eller rettere
prøvet at finde en løsning på problemet. Det
lykkedes ikke, fordi sagen allerede var gået
i hårdknude, på grund af, som det hed: "ul-
timative krav, belastende udtalelser, mang-
lende oplysning og meget andet".

IKK gjorde imidlertid opmærksom på sin
holdning, som var, at det kursus, der var tale
om, altså kurset med "Den Frie", ikke under
de foreliggende omstændigheder kunne aner-
kendes som et DBwF kursus. Endvidere
måtte det materiale, som kurset blev afholdt
efter, ikke under nogen omstændigheder væ-
re det af DBwF udarbejdede (og financiere-
de) kompendie.

Imidlertid mente IKK ikke, at man kunne
forbyde de involverede personer at arrangere
et kursus, for "det er ca. 200 år siden, at
stavnsbåndet er blevet ophævet her i lan-
det". IKK kunne ikke andet end at henstil-
le til parterne om at samarbejde, men kunne
godt se, at den mulighed var spildt.

Kontaktmøde
Både fordi KBU's IKK-kontaktmand, Peter
Hallgren var gået af i utide, og man derfor
skulle prøve at finde en ny, og fordi det var
betimeligt at mødes ansigt til ansigt, blev der
så afholdt et møde mellem instruktørerne og
KBU. Mødet havde et åbent forløb, og ind



Formanden for Den Frie Bowlingunion Erik Jørgensen og hans kollega i Københavns
Bowling Union, Bent Holst Rasmussen, efter underskrivelse af samarbejdsaftale. Den går
stort set udelukkende på, at "Den Frie" og dens medlemmer skal overholde Dansk Bow-
ling Forbund's Amatør- og ordensbestemmelser. Efter det oplyste vil en tilsvarende aftale
blive indgået inær fremtid med [irmaidrætsorganisationen.

imellem var der ikke så lidt dramatik i luf-
ten. Der blev talt med halvstore bogstaver,
men nogen egentlig løsning fandt man vist
ikke frem til - og man fandt heller ikke no-
gen ny IKK-kontaktmand.

Forbundsbestyrelsen indblandet
Så blev spørgsmålet forelagt forbundsbesty-
reisen til udtalelse. På sit møde i begyndelsen
af marts, blev der opnået enighed om, at IF
af 1980, i det konkrete tilfælde personifi-
ceret ved Bent Isenbecker, skulle gøre det
nu påbegyndte kursus færdigt, men at han
(de) så skulle stoppe med uddannelse af in-
struktører i de "konkurrerende" bowling-
organisationer i det københavnske område.

Aftale bragt i stand
Sidste face: en aftale mellem KBU og IF af
1980 er på nuværende tidspunkt tilvejebragt,

og en situation som den beskrevne, skulle
ikke mere kunne opstå. Alt er såre idyl.

- Vi var i grunden ikke ude på at stække
nogen i deres arbejde, siger Bent Holst Ras-
mussen, formand for KBU. Men det faldt os
for brystet, at IF af 1980 hen over hovedet
på os, og uden nogen form for information,
udførte dette arbejde for organisationer, som
vi i de selv samme måneder forhandlede med
om samarbejdsaftaler. Nogle af vore tilbud
- til gengæld for firmaorganisationen og
"Den Frie's" velvillighed, kunne jo netop
være arrangement af grundkurser. Vor for-
handlingsposition blev svækket synes vi,
og hvorfor ikke benytte lejligheden til at få
en ordentlig aftale i stand med IF af 1980
- det var der behov for synes vi!

Principper i læssevis
Så langt så godt. Men der er godt med prin-
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cipper i denne sag. Kan det være rigtigt, at
man fra unions- og forbundsside lægger en,
ganske vist af disse organisationer uddannet
person, hindringer i vejen for at lade andre
organisationer få glæde af sin viden? Vil
det ikke netop være til gavn for bowling-
sporten som helhed, at vi hjælper til både
her og der?

Bent Holst: - Jeg skal da ikke lægge skjul
på, at vi i stigende grad kan konstatere, at de
nye klubber vi får er "fiks-og-færdige-klub-
ber". De kommer fra andre organisationer,
men finder måske KBU den lille tand mere
atraktiv at være med i, at de vælger os. Ved

at vi på forskellige fronter hjælper med, kan
det jo tænkes at denne udvikling fortsætter.
På den måde gavner det os selv i den sidste
ende, at vi har veluddannede folk og for så
vidt også spillere, som arbejder så alsidigt
som muligt".

Problemerne er altså løst i det køben-
havnske område. Men de kan tænkes at blive
nærværende igen - måske i en anden del af
landet. En debat om det principielle i he-
le sagen vil ikke være af vejen - så kan for-
bund, unioner og kredse få en chance for
at have en fælles holdning til problemet.

J

Bemærk vore konkurrencedygtige priser:

Skjorte/bluse _ .
Bogstaver i standardtyper, pr. stk. . .

excl. moms og forsendelse.

150,00 kr.
5,00 kr.

Skovgaard Bowlinqdress
tilbyder 1 stk. PRØVE fremstillet gratis og uden forbindende.
Ved senere bestilling af mindst 5 stk., erhverves proven for halv pris.

Skjorter

Bluser

Reklamer

SKOVGAARD
BOWLINGDRESS

- ring og få et tilbud
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BAKKEVEJ 12
TELEFON (08) 24 1593
9440 AABYBRO



KOM I K K E I DENNE SITUATION -
KØB DIT BOWLINGUDSTYR I

LEO'S
IOS80P

c/o Viborg Bowling Center
Tinghallen - 8800 Viborg
Tlf. 06 - 61 04 11 eller
Tlf. 06 - 62 57 90 (hallen)

Vi fører alle de gode moderne kugler
f.eks.:
URETHANE:
UC 2 - EDGE - ANGLE
GUMMI:
Johnny Petraglia - Charger -
Roto RSSR - Roto X2

POLYESTER:
COLUMBIA 300/gul prik
COLUMBIA 300/hvid prik
ROTO GRIP
ROTO TRA-KER

Eneforhandling i Danmark af den nye ADIDAS BOWLINGSKO

Ring til Leo Klitte og få en uforpligtende
samtale om din kugle eller dit spil.

Har du eller din klub brug for instruktion
eller anden hjælp, ring da og aftal tid.

NB: LEO'S PRO SHOP er uddannet i
specialboringer som f.eks. Axisweight m.m.
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Unionernes
repræsentantskabsmøder

Unionerne har nu overstået
sine repræsentantskabsmø-
der, og de har sædvanen tro,
været af højst forskellig ka-
rakter.
Dansk Bowling Forbund's
æresnål i guld er blevet ud-
delt til forskellige bowling-
ledere, som gennem et åre-
langt arbejde har ydet en
indsats for vor sport. I KBU
kunne således forbundsfor-
mand Frank Rasmussen o-
verrække unionsformanden
og unionskassereren hver en
velfortjent nål. Bent Holst
Rasmussen og Annelise
Hornbæk har begge i en lang
årrække, slidt og slæbt for
de københavnske bowlere -
hvad de forhåbentlig vil
blive ved med mange år end-
nu.
Foto: Helge Jørgensen

Og så her lidt fra møderne:

KØBENHAVN
KBU afholdte sit repræsentantskabsmøde
den 11. marts i Idrættens Hus og havde som
traditionen lægger op til, Poul Erik Petersen
til dirigent.

Som helhed fik mødet følgende ord med
på vejen -af unionens blad, BOWLING-NYT:
"Stemningen fra de danske mesterskaber i
boksning, som fandt sted i den nærliggende
Brøndby-hal, må have smittet nogle af vore
repræsentanter, for også hos os blev der delt
øretæver ud, og ind imellem kunne vi have
brugt en ringdommer, for der blev af og til
slået for dybt".

BOWLING NYT mener også, at overskrif-
terne i aviserne, hvis nogle gad at interesse-
re sig for KBU's genvordigheder, ville have
sådanne tendenser: "Mordforsøg i bowling-
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kredse"-"Lynchestemning blandt bowlerne"
eller "Ungdomsoprør i KBU".

Det var især lange og vedvarende indlæg
fra et par af repræsentanterne, også et par
helt unge, som satte sindene i bevægelse. Pri-
mært med udgangspunkt i seniorlederen,
Jørgen Jørgensen's arbejde og beretning og
i nogen udstrækning i ungdomslederen, In-
ger Knudsen's ditto. Førstnævnte HAVDE
bebudet sin afgang, og det benyttede man
sig af fra et par sider, til at sparke til ham.
Det er jo så nemt, når manden ligger ned i
forvejen. Beretningen blev forkastet, me-
dens såvel ungdomslederens som unionsfor-
mandens blev vedtaget.

Det var en underlig opførsel en 4-5 repræ-
sentanter udviste. Noget af det mest usmage-
lige man i foreningslivet kan komme ud for



er, når der finder en sønderrivende kritik
sted af folk, som man mener ikke er i be-
siddelse af de tilstrækkelige evner. Nogle
ligefrem nyder at pege på fejltagelserne, mu-
ligvis fordi de føler, at de ved at losse andre
et vist sted, selv stiger i andres agtelse, og
selv er meget, meget bedre!

Så bliver tingene fremført som om, at
man befinder sig på kanten af en katastrofe,
og "de ansvarlige" må UD. Tænkt at kræve
en ungdomsieders afgang, fordi en bestemt
bus var for lille (oven i købet tilsyneladende
ved en fejl fra vognmandens side). Så er vi
så langt nede i niveau at man får sine bange
anelser med hensyn til, hvad der i alminde-
lighed er baggrunden for de kritiske indlæg.
For at sige det mildt!

De mere besindige i salen havde da også
ordet, selvom de havde lidt svært ved at sam-
le interesse omkring deres ellers udmærkede
indlæg. De mere konstruktive ting druknede
i nogen udstrækning i den ørkesløse og nå-
desløse kritik som blev fremført.

Af det, der hører til den konstruktive af-
deling, skal nævnes, at KBU-repræsentan-
terne gik ind for at sammenlægge sig med
SBU, at redaktøren af bladet fremover skal
vælges af repræsentanterne (men er ansvarlig
overfor bestyrelsen!). Endvidere blev en lang
række forslag, som skal videre til DBwF's re-
præsentantskabsmøde, behandlet. Eet af
dem kikker vi nærmere efter i sømmene un-
der "Debat" - her vil det fremgå, at der er
meget af tage hensyn til når man forsøger at
ændre på tingene. Men i det mindste må man
forlange, at alt bliver optaget lige så seriøst,
som forslagsstillerne har arbejdet med dette
eller hine forslag.

Og så blev det vedtaget at oprette en re-
gulær kreds i Gladsaxe. Her har der indtil
nu opereret et såkaldt "kredsudvalg" - men
nu skal det være.

Erik Storgaard, Herlev, Anders Christen-
sen, KBK og Jørgen Højager. Sisu fik unio-
nens 15-års fortjenstnål, ligesom Herman
Carlsen på Hellerup Bowling Klub's vegne
modtog en erindringsgave i anledning af
klubbens jubilæum.

Eneste nyvalgte til KBU's forretningsud-
valg blev Grethe Jørgensen, som blev senior-
leder. Grethe Jørgensen har været kreds-ud-
valgsformand i Gladsaxe i et par år. Unionen
er nu i den for dansk idræt i almindelighed

noget særprægede situation, at hele forret-
ningsudvalget, med undtagelse af formanden,
er kvinder.

Børge Holm blev valgt til blad-redaktør.
Det kom ikke bag på nogen, for Børge har
i de forløbne måneder ikke alene lagt et e-
normt arbejde i fremstilling af bladet, men
også bragt dets standard op på et temme-
ligt højt stade.

JYLLAND
JBU holdt som man plejer, sit årlige repræ-
sentantskabsmøde i Viborg. Det ligger cen-
tralt og det var Tinghallen som lagde loka-
ler til - oven i købet i den store sal - og da-
toen var 17. marts.

Ove Jensen var den myndige og velforbe-
redte dirigent, som til fulde forstod at nok
er det ikke et mål at skynde sig - alle skal
frem med det de har på hjertet - men der er
en grænse. JBU's repræsentantskabsmøde
blev en klokkeren prototype på, hvordan et
sådant møde skal afvikles. Det skriver vi om
et andet sted - men her blot et kip med fla-
get for de mange repræsentanter, som sagligt
og med den rette indstilling hjemmefra,
mødte op i Viborg.

Per Nørgaard fik overrakt unionens nål i
guld for sit arbejde indenfor JBU i 20 år.
Overrækkelsen stod ungdomslederen
Henning Andersen for, og forbundsforman-
den Frank Rasmussen overrakte så Henning
Andersen og Poul Erik Larsen hver en for-
bunds-guldnål for deres arbejde i kredse og
unioner. De var blevet indstillet af JBU's
FU, og kandidaterne var blevet godkendt af
forbundsbestyrelsen.

Alle beretninger blev efter korte indlæg,
vedtaget, og egentlig var det kun financi-
eringsproblemerne vedrørende den årlige tur-
neringsbog, som sådan rigtigt kaldte på re-
præsentanternes talelyst. Man fandt den
stort set for en for stor belastning i det dag-
lige budget, og selvom omkostningerne for
de sidst trykte var meget, meget mindre end
de første, besluttede repræsentanterne sig til
at man skulle bestille turneringsplanen i det
antal pr. klub, man ønsker. Kun 40 stemte
for dette, medens 33 stemte for, at alle, som
hidtil, skulle have planen. Det kan diskute-
res, om den meget lille besparelse, der er
tale om, ikke vil vise sig at være dyrt købt.

Et forslag om at spille AM i alle rækker,
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blev ikke vedtaget - der var tale om en bety-
delig modstand endda.

Derimod nød et forslag om sportsligt sam-
arbejde med Fyns Bowling Union, fremme.
Enkelte røster var om ikke imod, så i hvert
fald betænkelige. Det var de større om-
kostninger, som for nogle kredse ville blive
konsekvensen, som man havde problemer
med.

Per Nørgaard blev genvalgt til unionsfor-
mand, og Kirsten Hedegaard til kasserer.
Den hidtidige sekretær, Rita Sørensen, hav-
de meddelt, at hun af arbejdsmæssige årsager
måtte trække sig i utide, og i hendes sted
blev Per Rasmussen så valgt. Han har jo hid-
til beskæftiget sig i unionen med den om-
fattende resultatformidlige, men det har man
været så heldige at kunne finde afløsning
for. Som suppleant til forretningsudvalget
blev Rita Sørensen valgt, Else Andersen
modtog valg som sekretariatsmedlem, og til
licenskontoret blev Poul Erik Larsen gen-
valgt. Birgit Ankerdal og Børge Henriksen
blev revisorer og suppleant for disse blev
så Ove Jensen.

SJÆLLAND
Sjællands Bowling Union har i det forløbne
år været ude i en række personskift på ledel-
sesplan. Dels er Mogens Hald Pedersen trådt
ind som formand, dels Willy Pedersen som
spilleudvalgsformand, og selvom begge har
taget fat med stor ildhu, er der nok ingen
tvivl om, at der også har været nogle ting,
som var ved at falde helt sammen, og som de
så også har måttet koncentrere arbejdet om.

Men repræsentantskabsmødet, som fandt
sted den 10. marts i Idrættens Hus, og som
havde John Jørgensen som dirigent, fik et
roligt og sagligt forløb, hvor hovedpunktet
var den forestående indefrysning af unio-
nen, og sammenlægning med KBU. Der er
sikkert mange, som med bedrøvelse må kon-
statere, at landets ældste union har fået det
sværere og sværere, og at det ikke er muligt
at skaffe tilstrækkeligt med kvalificerede le-
dere til de mange poster, som skal besættes
rundt omkring. Sammenlægningen - eller
som det hedder: man sætter unionen i bero -
blev da også vedtaget - og venter nu kun på
den endelige vedtagelse på DBwF's repræ-
sentantskabsmøde i sidste week-end i maj.
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Unionen har ellers kørt en fornuftig po-
litik på det økonomiske område, og Bent
Skødt kunne - ikke uden stolthed - fremlæg-
ge et driftsregnskab med et overskud på hele
11.000,00 kr.

På mødet fik forbundets formand Frank
Rasmussen, som er medlem af en SBU-klub
(Lyngby) og forbundets pressesekretær,
John Jørgensen, som også kommer fra SBU
(Mascot), overrakt unionens 3_ og 4. æres-
nål.

Til de sidste par måneder inden sammen-
lægning og oprettelse af lokale kredse, blev
til unionsformand genvalgt Mogens Hald Pe-
dersen, til seniorleder Willy Pedersen medens
Bo Vindsløv blev genvalgt til bestyrelsen.

FYN
For at undgå støjen fra banerne, havde Fyns
Bowling Union flyttet sit unionsrepræsen-
tantskabsmøde fra det sædvanlige sted, O-
dense Bowlinghal, til Odense Kongreshus.
Det blev det 3 gange så dyrt af, og selskab
manglede man heller ikke ude fra: en større
komsammen i et tilstødende lokale, beteg-
nesdes hvad støjvolumenen angår, som langt
værre end kuglernes klang mod keglerne!

Arne Israelsen fra DIF var blevet overtalt
til at være dirigent, og det viste sig at være
et godt valg. Han ledede på myndig vis det
årlige møde, som ganske vist trak ud til de
små timer.

- Det var ikke på grund af overflødige
indlæg, men fordi dagsordenen var så lang,
som tilfældet var, siger John Wozny, nyvalgt
unionsformand på Fyn. Vi har da også be-
sluttet os til, at vi næste år vil lægge mødet
på en lørdag, og begynde ved middagstid.

Også på Fyn må man konstatere, at det
ikke længere kan lade sig gøre, at nå sit
repræsentantskabsmøde indenfor en aften.

Spilleudvalgsformandens beretning og de
budgetter, som blev fremlagt, var de ting,
som man diskuterede mest. Men alle beret-
ninger blev da vedtaget i et møde, som ka-
rakteriseres som yderst sagligt.

Som nævnt fik unionen ny formand. Johs.
Hansen havde meldt fra, og det blev en af
de gamle kendinge, John Wozny, som re-
præsentanterne viste den tillid at vælge. Han
er ikke helt ubeskrevet, idet han tidligere har
været seniorleder for FBwU.

Den gennem mange år siddende formand



for seniorudvalget, Ib Hansen afgik ligeledes.
I hans sted blev Troels Funder valgt, og til
sekretær nyvalgtes Lis Therkildsen, således
at unionsbestyrelsen nu ser således ud (ud-
over de nævnte):

Kasserer: Jette Jensen, ungdomsleder: Hel-
ge Andersen, øvrige seniorudvalg: Ole Wie og
Elsa Hansen, øvrige ungdomsudvalg: Karen
Nielsen. Til at køre licensen er Jørgen Kaas
Larsen valgt.

- Vi vil køre en mere åben linie, udtaler
unionsformanden. Gennem at holde kontakt

med de forskellige grupper vi har i bowling-
sporten, regner vi med at mange af de mis-
forståelser, som er, kan blive ordnet i frem-
tiden. Derudover må vi se at gøre noget ved
det faldende medlemstal, og se at få stoppet
fragangen, som jeg selv tror hænger sammen
med at spillerne føler, at de får mindre for
pengene end før.

John Wozny ser optimistisk på fremtiden
i fynsk bowling, selvom han dog ikke tror
på en ny hal sådan lige med det samme.

J
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Efter Jette Hansen og Birgitte Jensen's ver-
densmesterskab i par, er der strømmet dem
begge megen hæder i møde. Navnlig har Jet-
te Hansen været i vælten, og det begyndte
allerede ved nytårstid.

Begge var levrigt inviteret i TV-studiet for
at fortælle om dem selv og deres VM - og
det blev der et par gode minutter ud af i sel-
skab med så mange andre af dansk idræts
mestre.

Årets navn 1983
Aalborg Stiftstidende står bag en årlig hæ-
dersbevisning som går på at finde frem til

ARETS NAVN i Nordjydsk idræt. Det er
læserne som bringer forslag frem, og en ko-
mite bestående af 15 fremtrædende idræts-
ledere bedømmer så de foreslåede kandida-
ter.

Avisens læsere var for flertallets vedkom-
mende enige om at pege på Jette Hansen,
som den der fortjente den store ære. Komi-
teens 11 medlemmer ud af de 15, fulgte læ-
sernes råd. Der blev bragt 24 kandidater i
forslag, men efter komitemedlemmernes
indlæg på det møde, hvor den endelige ud-
vælgelse fandt sted, var der kun Jette Han-
sen og speed-way-køreren Hans Nielsen, som

"Årets Navn iNordjydsk Idræt 1983" - verdensmesteren i bowling, Jette Hansen Stenhuset,
bæres iguldstol af nogle af de komitemedlemmer, som valgte hende. De fire er fra venstre Er-
ling Christiansen, Dansk Motor Union, Aksel Nielsen, Dansk Idræts-Forbund, Pauli Rosen-
bech, Dansk Amatør Bokse Union og Bent Ingolf Johansen, Dansk Ishockey Union.

Foto: Preben Veiby

24



bor i Brovst, tilbage i slutspurten. Det kom
så til at spille en rolle, at Jette er renlivet a-
matør, medens Hans Nielsen tjener penge på
sin idræt.

Hans Nielsen blev i 1983 verdensmester
i hold-speedway, og er i det hele taget langt
fremme ved mange konkurrencer året rundt.

Men afstemningen mellem de to kandida-
ter gav altså Jette 11 stemmer, medens Hans
Nielsen fik de sidste 4. Hun blev hyldet med
det samme i bowlinghallen, og den helt store
hyldest blev hende til del ved finalen i et
stort indendørs-fodboldstævne i Aalborg Sta-
dionhal i begyndelsen af februar. 1000-vis
af mennesker hyldede Arste Navn 1983.

BT og Ekstrabladet

Både Birgitte og Jette kvalificerede sig til de
to store formiddagsblades årlige konkurren-
ce mellem idrætsfolk. BT-guld og Ekstrabla-
dets 12'er er attraktive udmærkelser, og ale-
ne det at være med i konkurrencen, er en
anerkendelse. Ingen af vore piger kom med
i top - der var mange om buddet fra 1983,
hvor Danmark vandt så mange verdens- og
europamesterskaber som vist aldrig før.

Jette inviteret til USA
I perioden 31. juli til 4. august afholdes en
stor bowlingturnering i Sam's Town Lanes i
Las Vegas, Nevada, USA. Finalen udsendes
over hele USA -lige midt i OL.

6 europæiske bowlingspillere er indbudt
til at være med i konkurrencen, hvor der del-
tager ialt 24 herrer og 24 damer. Af disse er
18 fra udlandet og 30 fra USA. Arrangører-
af mennesker hyldede Arets Navn 1983.

Det er en meget stor ære at være blandt
de indbudte, og Jette har sagt JA til at kom-
me - en drømmetur venter vor ene verdens-
mester.

Legater i stribevis
Som nævnt i sidste nummer, er både Birgitte
og Jette blevet betænkt med et legat hver på
kr. 2.500 af NIKE. Ved en lille festlighed
ved de danske mesterskaber i Aalborg, vil
beløbene blive overrakt.

Men Jette vil derudover også få glæde af
et legat i Aalborg. Det er Privatbankens 125-
års jubilæumslegat som uddeles til fremme af
idrætsformål. Banken fordeler årligt 50.000

12 Jette Hansen og Birgitte Lund vendte hjem i triumf med
et uerdensmesterskab. .

DE TO PIGER
TAGER KEGLER
Det ligesom ligger i luften, at
der er noget flyvende over de
to bowling-piger, Jj!tte Han-
sen, Stenhuset i Alborg og
Birgitte -Iensen, Sisu i Kø-
benhavn.
Jette er gift med en pilot

.og' Birgitte er ansat i SAS-
klubben's idrætsafdeling.
Sammen udgør de en

fortrinlig todækker, der ryd-
dede alt af bordet i Caracas,
Venezuela og vandt verdens-
mesterskabet.
Derfor deres p'opularitet

og placering pA Årets Tol-
ver.
Hvorfor så skrappe?

De har nerverne f ro - og
så kan de fighte, siger de
kloge inden for bowlingspor-
ten.
Og de er bedre end de

fleste herhjemme, og det er
ganske godt klaret.
Jette, 25 Ar, er nok den

mest rolige ined begge ben
fast plantet på brædderne,
mens 29-Arige Birgitte godt
kan danse lidt ind imellem,
men når det gælder, står
hun også f8Bt.
Et fortrinligt makkerpar,

der tager kegler både ude og
hjemme.

Kramme

kr., og Jette vil modtage et legat her i maj
måned på kr. 5.000.

Birgitte årets idrætsudøver
Også Birgitte Jensen er valgt til Arets Idræts-
udøver i sin hjemby, Rødovre. Her er det
Den Ny Rødovre Avis, som st.år bag afstem-
ningen, der finder sted blandt samtlige i-
drætsforeninger i kommunen. Birgitte blev
valgt umiddelbart efter sin hjemkomst, men
har endnu ikke modtaget hædersbevisningen
oplyses det.

Men alt i alt stor opmærksomhed om-
kring vore to verdensmestre.

J
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AKTUELT
Nu skal præmiebeløb fra 500,- kr.
og nedefter, ikke mere registreres

En betragtelig lettelse i administrationen af
præmieregulativet ligger forude. Som an-
ført i sidste nummer af Bowling Internt, var
arbejdet med at oprette konti og løvrigt hol-
de hele komplekset a jour, overordentligt
stort. I bowlingsporten spilles der jo om
meget små beløb ind imellem, og som det
hidtil har været, skulle selv de mindste pen-
gepræmier, indbetales til forbundskontoret
og registrering finde sted. Som eksempel
på hvor skørt det var, blev det i artiklen
nævnt, at man havde en bowler, som havde
vundet 7 kr., og som helt i overensstemmelse
med reglerne, havde ladet dette beløb regi-
strere.

Også for arrangørerne af de mange stæv-
ner, vi har rundt omkring i landet, må det
have været en pestilens at skulle sende frem
og tilbage og sørge for, at det hele kom med.

Men nu er en betydelig lettelse altså på
vej. Lettelse både for arrangørerne og for
forbundskassereren, hvis tid på den del af
det ellers nok så omfattende arbejde med ø-
konomien, efterhånden var ved at antage
former, som kan betegnes som uforholds-
mæssige i relation til betydningen.

Han var ved at være halvtidsbeskæftiget
med de mange frem- og tilbageposteringer
og fremsendelser af de bitte-små beløb.

Overladt Dl F-FU
På det årlige repræsentantskabsmøde i Dansk
Idræts-Forbund blev det vedtaget, at overla-
de til forretningsudvalget i organisationen at
fastsætte minimumsgrænsen for beløb, som
specialforbundene skulle have indbetalt. Til
glæde for aJle, fastsattes beløbet her for ny-
lig til kr. 500,00.

- Det er endda kun i første omgang, si-
ger forbundsformanden, Frank Rasmussen.
Sandsynligvis vil beløbet allerede til næste
år blive sat i vejret.
26

Det bliver
noget

nemmere
at være

forbunds-
kassereren

Allan
Christiansen

Bowlingsporten havde være
hvis minimum var blevet 200,00 kr., og
nedefter for at slippe for registrering. Men
det blev altså meget bedre set med vore øj-
ne.

- Vi slipper for omkring 90% af arbejdet
ved denne nye beløbsgrænse, slutter Frank.

Samme max. grænser
Grænserne for, hvor meget en spiller må vin-
de på årsbasis, er der derimod ikke rørt ved.
Her er reglen stadig den, at ingen dansk ama-
tøridrætsmand/kvinde må modtage enkelt-
præmier til en værdi af over 15.000 kr., og
på årsbasis ikke vinde mere end 50.000 kr.
Vel at mærke både pengepræmier og præmi-
er af anden karakter, hvor der så finder en
værdiangivelse sted.

Præmiechecks bliver lavet
Dansk Bowling Forbund lader i den nær-
meste tid fremstille nogle smukke præmie-
checks, som arrangører af stævner er meget
velkomne til at rekvirere. De kan bruges o-
veralt, hvor der er tale om pengepræmier, og
om, at beløbene skal til forbundskontoret
for opbevaring og registrering, og kan da
være spillerens foreløbige dokumentation for
at han/hun har penge til gode.

løvrigt henvises til præmieregulativet, for-
bundsbestemmelsernes §20.9. J



Løsning på
moms-problemet

Det skabte ikke så lidt panik i bowlingkred-
se, da det i fjor blev kendt, at Direktoratet
for Told og Afgifter havde udtrykt, at der
burde svares moms på bowlingspil.

Forståeligt nok, for en 22% forhøjelse af
serieafgiften, som ville blive den mindste
konsekvens, var ikke sådan lige at overskue.
Naturligvis tog forbundsledelsen fat i spørgs-
målet, og på et ret tidligt tidspunkt koblede
man DIF på, for at få den bedste og mest
kompetente hjælp overfor myndighederne.

Nu er forhandlinger med sådanne indstan-
ser som regel ikke noget der går vupti-vup-
ti, og trods ihærdige anstrengelser, kneb det
med at imødekomme de mange henvendel-
ser om en afgørelse, som forbundet fik. Men
direkte på foranledning af, at Odense Bow-
linghal var blevet stillet overfor et krav om
at betale 84.000 kr. i moms, kom der ende-
lig en konklusion på sagen.

Det skete i form af et brev fra Dansk
Idræts-Forbunds generalsekretær Bent Ager-
skov, som har deltaget i forhandlingerne
sammen med Frank Rasmussen. Brevet, som
er meget beroligende, er stilet og fremsendt
til landets bowlinghaller. Da indholdet egent-
lig siger meget om mange ting angående em-
net, bringer vi det i dets fulde ordlyd her:

Den 29. februar 1984
TIL BOWLINGHALLERNE
Undertegnede deltog sammen med forman-
den for Dansk Bowling Forbund, Frank Ras-
mussen, den 14 november 1983 i et møde i
Direktoratet for Toldvæsenet vedrørende de
problemer, der er opstået om moms på ud-
lejning af bowlingbaner.
Vi beklager den sene fremsendelse af dette
brev, hvilket skyldes, at vi først nu har mod-
taget referat fra mødet med Direktoratet, og
vi har tillagt det stor betydning, at vor opfat-
telse af mødets forløb falder sammen med
Direktoratets.
Der blev på mødet enighed om, at udlejning
af bowlingbaner, selvom ikke hele bowling-
hallen udlejes samlet, kan betragtes som er-
hvervsmæssig udlejning og dermed fritaget

for moms, såfremt der skabes en klar adskil-
lelse mellem den del af arealet, der er udlejet
til bouilinghlubben, og den del af arealet, der
udlejes til andre formål, f.eks. åben adgang
for ikke-medlemmer. En sådan adskillelse
kan eksempelvis bestå i opstilling af løse skil-
levægge, hvorpå det klart markeres, at ad-
gang til de af banerne, der er udlejet til bow-
linghlubben, og som er adskilt af skillevæg-
gen, har alene medlemmer af den klub, der
har arealet. Tilsvarende regler gælder for ud-
lejning af udenomsrum, eksempelvis sam-
lingslokaler m.v., med mindre der er tale om
lokaler, hvori direkte foregår en momsplig-
tig virksomhed, eksempelvis restaurations-
virksomhed m.v.

På mødet blev det endvidere klart, at Dansk
Bowling Forbunds kredse kan leje hele bow-
linghaller og genudleje enkeltbaner til klub-
ber, der er tilsluttet den pågældende kreds,
uden at der derved skal svares moms af gen-
udlejningen. Som bekendt er leje af hele i-
drætsanlæg fritaget for moms.

Det er vor opfattelse, at disse regler vil
lette presset på eksisterende bowlinghaller,
men vi håber på en tydeliggørelse af regler-
ne, når vi i nær fremtid skal have en drøf-
telse med Skatte- og afgiftsminisieriet om
en lang række skatte- og momsregler.
Med venlig hilsen
p.f'.o.
Bent Agerskov

I første omgang skulle problemerne altså
være løst på en for bowlingsporten rimelig
god måde, således at den uhyggelige stigning
som der kunne blive tale om, undgås.

J

BOWLING INTERNT kan købes i abonne-
ment. Så - synes DU at det er værd at læse,
så snak med dine klubkammerater om en
samlet bestilling, hvor der er store besparel-
ser. Benyt de gule kort, som var med bladet
i december 1983.
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Flyvende start opa WOrld-Cup
De indledend
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omærket n t10nalt B ere gør si er ofte at

°ferahus i S:d~erdensfinalen i A. . edst husker vig lældende ;nter~U-
e udsnit af de ey er det cenn, ustrf}lten,hvor e 2 gange i a-
ti! de indled dtmaterialeDB aFle. TI!højre det verdensbe,., træk,
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1984BO\NLING
\NORI. 'CUP

Sydney,
Australia.
22nd-28th October.
RUSHCUTTER BOWL, RUSHCUTTER BAY
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Denne Video-båndmaskine fra Sanyo er præmien i den halkonkurrence DBwF har udskrevet
mellem alle landets bowlinghaller. Sanyo har givet os maskinen mod at betale told og afgifter,
og den samlede værdi angives til at være kr. 10.000,00.

Jeanette Baker har vundet kvindernes
World Cup.

Et lille kik rundt
De fleste steder har enten hallen eller kred-
sen omkring hallen, gjort ekstra ud af det.
Det var faktisk lige ved at blive for meget af
det gode, idet der et sted blev spillet World-
Cup i forbindelse med indledende runder til
et distriktsstævne. Det måtte man fra for-
bundsside sætte en lille kæp i hjulet for -
man nok skal finde ud af, om der er mulig-
man nok skal finde ud af, om der er mulig
hed for at udvide World-Cup-indledende.
Som det er nu, er de indledende runder nor-
meret til at blive afviklet som selvstændigt
spil, udenfor al stævne- og turneringsspil.
I de haller, som accepterer det (alle ??), kan
World Cup indledende dog også spilles i den
egentlige træningstid.

Vi har kikket lidt på, hvordan det er gået
i et par af hallerne:
ODENSE - melder om større deltagelse, end
i fjor på spørgetidspunktet (sidst i april).
- Vi har haft godt 450 starter indtil nu, og
går da ud fra, at vi kommer over 500, siger
Helge Andersen, som kan fortælle om en
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spiller, som nok har deltagerrekorden: han
har spillet 46 gange. Men så fik han også den
45. spille gang gratis, og er blevet lovet, at
hver 5. fra nu af, ikke skal koste ham noget.
Odense Bowlinghal kunne i fjor notere 361
starter. Da ver det ikke tilladt at spille World
Cup i træningstiden - men det er det altså i
år!
ROSSINI er på nuværende tidspunkt, altså
ca. 14 dage før World-Cup slutter, oppe på
det samme antal starter som der samlet var i
fjor.

- Men vi overvejer at lave noget særligt her
i slutspurten, siger Poul Albertsen.

KØGE kan glæde sig over en betydelig inter-
esse for World-Cup. I Køge har der ultimo
april været 325 starter, og man regner da
med at runde de 400 inden World-Cup er
slut. Køge havde i fjor 158 starter ialt, og
er med i spurten om Video-båndmaskinen.
Hallens normtal er 194, og det er jo det,
der lægges til grund for konkurrencens re-
sultat. Den hal, som %-vis kommer højst
regnet fra norm-tallet, har vundet.
ARHUS er i slutningen af april, favorit. Med



et normtal på 259, og et samlet starttal på
650, som man regner med kommer op på
omkring 800, har Arhus sandsynligvis sikret
sig den attraktive maskine. Men sovende er
de heller ikke kommet til det i Arhus, hvor
kredsen har stået for de indledende runder:

- Vi startede med at sprede det Pft-ma-
teriale, som forbundet sendte os, ud til så
mange som muligt, siger spilleudvalgets for-
mand, Oluf Henriksen. Så udskrev vi en in-
tern konkurrence, hvor den klub som havde
størst tilmelding, målt i forhold til antallet
af seniorspillere, ville få kr. 1000,00 af kred-
sen. Derudover har vi lavet nogle uge-kon-
kurrencer med div. præmier, og slutter af
med nok en lige op til den 13. maj.

I Arhus er det også tilladt at spille i træ-
ningstiden, hvad det VIST NOK ikke var i
fjor.

Bowlinghallerne er blevet anmodet om at
afregne slagsedlerne snarest muligt efter af-
slutningen den 13. maj, og senest 8 dage ef-
ter. Umiddelbart herefter vil vinderen af
konkurrencen kunne findes, og så finder vi

nok et passende tidspunkt til overrækkelsen.

Verdensfinalen til Danmark 1987
Det kan ikke blive i 1986, at verdensfinalen
skal spilles i Danmark. Men i 1987 har vi
chancen. Betingelserne er kommet os i hæn-
de, og nu gransker man på livet løs for at se,
om de er til at leve op til. Der er nok om
buddet her i Europa kan det oplyses. Inter-
essen for at lave verdensfinalen, er meget
stor over hele jordkloden. Når det ikke kan
blive i 1986, at Danmark kan komme ind
i billedet, hænger det sammen med, at Ca-
nada er blevet lovet arrangementet.

Vor seniorleder, Torben Wtirtz har i for-
bindelse med sin rejse til USA (ferie) benyt-
tet et ophold i New York til at forsøge at
komme i kontakt med AMF's øverste på
bowlingsiden, danskeren Bent Petersen. En
snak om vores muligheder for at få World-
Cup har sikkert været hovedemnet.

Ikke mere om World-Cup i denne om-
gang.

J

ARRORCIR
Der er mulighed for at indrykke annoncer i landslederbladet, BOWLlNG-IN-
TE RN. Så har du et budskab som du mener alle bør vide, så koritakt bladets
koordinator for en snak. Da bladet sendes til en kreds af bowlingledere i hele
landet, og til klubberne, har du herved en oplagt mulighed for at komme i
kontakt med disse.
Priserne er her: 1/4 side kr. 400,00 - 1/2 side kr. 650,00, 1/1 side kr. 1.000.
Alle priserne er exeI. moms.

BEMÆRK, at de nævnte annoncepriser er INCL. opsætning. Ring og få
en snak om mulighederne for 4-farvede bil/eder i annoncerne.
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Ny bowlinghal på vej i Slagelse
Nye ejere i Kolding
Frederikssund lukker

I 1982 åben de under megen pomp og pragt
et kæmpecenter i Slagelse. Det var en grup-
pe engelske forretningsfolk, som stod bag
projektet, men ak . kun godt et halvt år ef-
ter blev hele centret erklæret konkurs. Ef-
ter det oplyste fordi, de engelske bagmænd
havde hevet så mange penge ud af det, at
det simpelthen ikke kunne løbe rundt.
Mange håndværkere og teknikere led økono-

efter at den i de senere år har givet unders-
skud i millionklassen.

Og det er da også ham, som har inspireret
ledelsen i Dansk Totalentreprise, Axel Juhl-
Jørgensen - tidligere kompagnon med Bøje
Nielsen - og advikat Ib Berg Nielsen, som er
med i bestyrelsen af samme selskab, til at
købe hele Astro Centret af Kreditforeningen
Danmark, som på tvangsauktionen efter

Astro-centrets nye ejere, til
højre advokat Ib Berg Nielsen
- i midten Poul Albertsen og
til venstre Leif Hald Chris-
tensen, som repræsenterer
Kreditforeningen Danmark.
Kreditforeningen menes at
have sat mange penge til,
men var alligevel glade for
at kunne overdrage centret,
hvori de 16 bowlingbaner skal
lægges, til de nye ejere. Axel
Juhl-Jørgensen er den 3 ejer
af anlægget.
Foto: Sjællands Tidende

miske tab ved byggeriet, og et tilsvarende i
Viborg, og konkurssagen verserer stadig
væk ved skifteretten. Det står dog helt fast,
at der ikke bliver een krone til de mange
kreditorer.

En overgang i centrets korte åbningstid,
var Poul Albertsen direktør, og ham har vi
jo lært at kende i bowling som en dynamisk
og resultatorienteret leder af Rossini Bow-
linghal. Denne hal har Poul fået til at køre,
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konkursen, måtte overtage centret.
Meningen er så, at der skal anlægges en

bowlinghal med 16 baner, som allerede er
bestilt i USA.

- Det bliver af fabrikatet Brunswick, for
det var dette selskab, som gav os langt det
bedste tilbud, siger Poul Albertsen. Vi får
baner og maskiner herover her i forsom-
meren, og regner med at kunne åbne i lø-
bet af August/September.



Udover bowling genåbner den afdeling,
hvori der er anlagt squash-baner, og det er
allerede på trapperne nu. Centret trængte
til en gennemgribende istandsættelse, bl.a.
er det utæt, så der trænger vand ind over-
alt.

Poul Albertsen er medinteressent i projek-
tet. Han har skudt et beløb ind i etablering-
og det er jo ikke noget man gør, hvis man ik-
ke tror på, at hallen kan svare sig økono-
misk. Området er da også et af de mest op-
lagte at lægge en bowlinghal i. Hele den syd-
lige del af Sjælland og Lolland Falster har
jo hidtil ikke haft fornøjelsen af, at stifte
bekendtskab med bowlingspillet ved direkte
mulighed for udøvelsen.

-Går det godt, er det ikke usandsynligt,
at vi ser os om efter andre områder i Dan-
mark, hvor bowling kunne tænkes at blive
etableret, slutter Poul Albertsen.

Altså: 16 baners bowlinghal i Slagelse
noget at tage fat på for union og forbund.

Nye ejere i Kolding
Den selvejende institution bag bowlinghallen
i Kolding, blev i marts måned erklæret kon-
kurs og hallen blev sat på tvangsauktion den
20. marts.

Efter at have købt fordringer for 1/2 mil-
lion, overtog Kolding Idrætsforening kom-
plekset, som også omfatter en svømmehal.
Og KIF overtog på tvangsauktionen hele her-
ligheden.

Det faldt mange lokale bowlingfolk for
brystet, at KIF gik ind i sagen. Beskyldnin-
ger om både det ene og den andet, blev frem-
sat i de lokale aviser, og bowlingspillerne ud-
trykte ligeledes forundring over, at een i-
drætsorganisation "jagede" en anden ud.

Men på nuværende tidspunkt er alt lutter
idyl. Det ser ud til, at KIF-Iedelsens forsik-
ringer om, at man så sandelig ikke havde til
hensigt at skade bowlingsporten, men tvært
imod vil gøre alt for at bakke den og de be-
stående klubber op, holder stik. Den gode
vilje kom da også til udtryk ved ungdoms-
landsholdenes samling, hvor KIF stillede
hallen gratis til rådighed, og ved, at priser-
.ne for at spille, er sat ned. Navnlig ungdoms-
spillerne nyder godt af dette, idet de kan
spille bowling om eftermiddagen for kr. 2,00
pr. serie.

KIF har udtrykt, at de agter at satse forsat
på ungdommen og alt tyder på at et meget
fornuftigt samarbejde er kommet i stand og
angsten for, at man havde tænkt sig at ned-
lægge hallen, er helt pist borte.

Ved et arrangement søndag den 6. maj
for KIF's medlemmer, hvor man på forskel-
lige måder præsenterede bowlingspillet for
de nye samarbejdspartnere, blev DBwF's
præsentationsfilm kørt, og hallens nye
forretningsfører, John Emborg, havde travlt
med at demonstrere spillet og dets mange
facetter.

Frederikssund lukker
Lige så gode nyheder, som dem, der er fra
Slagelse og Kolding, kan vi desværre ikke
komme med fra Frederikssund. Trods en
betydelig investering i eftersommeren 1983,
og tegn på fremgang i interessen, har ejerne,
Jensen Tæpper besluttet sig til at lukke bow-
linghallen. Denne gang ser det alvorligt ud.

I den udsendte meddelelse angives, at hal-
len ikke kan løbe rundt, og at interessen for
bowling synes at være for lille i området, til
at kunne regne med, at der kan komme øko-
nomi i driften.

Fra to sider er der i sidste øjeblik gjort
forsøg på at redde bowlinghallen, bl. a. er
et særdeles seriøst og perspektivtfuldt op-
læg fra Jan Donde og Co. i Rødovre ikke
uden muligheder for at blive accepteret af
ejeren - selvom der nok tælles på knapper.

Nu må man ikke tro, at Jensen Tæpper er
et hjerteløst foretagende. Man skal nemlig
ikke have megen bowling-økonomi-indsigt
for at kunne se, at bowlinghallen praktisk
taget lige siden firmaet overtog den, har
givet et dundrende underskud. Alligevel er
firmaet gang på gang gået ind i restaurerin-
ger og nye investeringer, men denne gang
står man overfor en investering af et uhyg-
geligt omfang (maskiner og bygninger), og
det har sikkert også haft sin betydning i
diskussionerne om hallens fremtid.

J
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Mindre revolution på
banebehandlingsområdet

SØREN CLAES
- klar til at tage de øretæver,
der måtte komme!

Det vil ikke komme bag på Teknisk Komite's
formand, Søren Claes, hvis der udbryder en
minirevolution een af de nærmeste dage i
hallerne. Arsagen er, at TEK har udsendt en
plakat med anvisninger for, hvordan bane-
behandlingen skal foretages - anvisninger,
som træder i kraft den 1. juli.

- Teksten lægger op til en del nytænk-
ning for mange hallers vedkommende, siger
Søren Claes. Blandt andet er tværdragningen
noget, som er anderledes, end de fleste hal-
ler er vandt til - og det er også nyt for man-
ge, at behandlingen af banerne nu forlanges
udført efter max. 3 starter i kampe og stæv-
ner.

- Det lyder også som noget meget bom-
bastisk - er det virkelig nødvendigt, at drage
banerne over så ofte?

- Der er udelukkende tale om at give alle
spillere ens vilkår. Olieringen er så vigtig en
bestandel af banebehandlingen, at den MA
være ensartet landet over.

- Overdriver du ikke betydningen en lille
smule?

- Nej, slet ikke. Jeg vil - groft sagt - påta-
ge mig at oliere en bane på en sådan måde, at
en bare nogenlunde habil bowlingspiller, kan
lave en 300-serie !. Det handler kun om at
lægge olien på den rigtige måde og de rig-
tige steder. Muligheden for manipulation
er altså til stede - selvom jeg ikke dermed på-
står, at der finder fix-fax sted.

Op at hænge
Plakaten, som der er tale om, har TEK bedt
hallerne om at hænge op, så alle kan se den.
Sandt at sige, er der da også bowlingspillere,
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som kunne have godt af at se, hvad den side
af sagen drejer sig om. De kan samtidig få
lejlighed til at konstatere, at den enkelte hal
naturligvis gør, som de skal - og at det ikke
er banebehandlingen, der er skyld i, at spil-
let måske en gang imellem ikke giver de for-
ventede resultater.

Penge ingen hindring
På et kursus for nylig i Stockholm, hvor så-
vel Søren Claes som IKK-formanden 'Leo
Klitte deltog, fremvistes et nyt olieri~gssy-
stem, udviklet af Bo Wallin fra den svenske
spillerforening.

Han har udviklet et system til oliering af
banerne med håndkraft, som er langt billige-
re, tidsmæssigt lige så hurtigt som de kendte
systemer, som fungerer perfekt og som er
nemt at lære.

Som det forholder sig nu, er den såkaldte
Century-olieeringsmaskine den eneste aner-
kendte i verden. Men den er ikke helt billig
i anskaffelse: omkring kr. 60.000 løber den
op i. Det system, Bo Wallin har udviklet,
fungerer på samme måde som Century-ma-
skin ens, men er, da det som nævnt er baseret
på håndkraft, langt billigere. Det kan erhver-
ves for en 6-7.000 kr., og TEK kan på det
varmeste anbefale, at ALLE HALLER køber
systemet.

Bo Wallin er villig til at komme til Dan-
mark for at demonstrere hvad det går ud på,
tag derfor kontakt med Søren Claes, og tag
en snak med ham om detaljerne og mulig-
hederne for at gå ind i dette nye.

J



Reglerne for banebehandling. som TEK
har udsendt meddelelse om, og som skal
efterfølges fra 1. juli 1984, ser således ud:
BANEBEHANDLING
Banebehandlingen skal udføres på en så-
dan måde, at der ikke opstår blokeringer.
Før hver oliering skal banen tvær drages
for at udjævne eventuelle blokeringer.
Tværdragningen, der skal udføres efter
vedlagte skitse, påbegyndes ved keglerne
og afsluttes ved overtrædelseslinien. "La-
neduster" eller lignende instrument skal
anvendes. Denne skal føres i en vinkel
på 450 fra kant til kant. Det er vigtigt, at
tværdragningen sker ud over banens kan-
ter.
OLIERING
Oliering af banen foretages fra overtræ-
delseslinien og 12 meter frem til den så-
kaldte oliegrænse (tørre stykke), dog så-
ledes at oliemængden søges mindsket de
sidste 3 til 5 meter før oliegrænsen. Der
skalolieres ekstra mellem den 10_-20. lis-
te fra, højre side for at kompensere for
den større spilmængde, som ligger her.
Den ekstra olie skal pålægges, så der ikke
opstår blokeringer.
Banerne skal tværdrages og olieres samme
dag, som der er turneringsspil eller stæv-
ne. På turnerings-/stævnedage skal forny-
et banebehandling finde sted efter max 3
turneringsrunder, svarende til 36 serier pr.
bane. Fornyet banebehandling skal fore-
tages på baner, der fremdeles skal anven-
des.
Banebehandlingen foretages da efter føl-
gende retningslinier:
1. Banen tværdrages fra l-keglen til

oliegrænsen.
2. Oliering foretages fra overtrædelses-

linien og 5 m frem.
AFVASKNING
Afvaskning skal foretages med et af TEK
godkendt afvaskningsmiddel. Det tørre
stykke fra bagkant af keglebord til olie-
grænse skal afvaskes min 1 gang om ugen.
Afvaskning skal dog foretages indenfor 24
timer før første turnerings-/stævnestart.
Hele banelegemet skal afvaskes min. hver
14. dag.

• • • •
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Tværdragningen - skematisk set
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Udbytterigt
kursus

Rossini's daglige leder, Poul Albertsen har
for nylig været en smut i USA for at kikke
på forholdene der - navnlig de forhold, som
har med bowlinghaller - alt ind. - at gøre.

Her fik han kontakt med et par kapacite-
ter indenfor baner og maskiner og disses
vedligeholdelse og daglige behandling. Det
lykkedes ham at få dem til Danmark, som
led i en europaturne, d'herrer i forvejen var
langt med planerne om.

At det ikke var nogle herr-hvem-som-
helster siger følgende lidt om:

Den ene, Remo Picchietti, anses for ver-
dens mest fremtrædende specialist på bane-
behandlingsområdet. Han har skrevet et væld
af bøger om dette emne, og er i det daglige
ABC's (American Bowling Congress) lærer
for de amerikanske bowlingmekanikere og
instruktører. At han også samtidig er direk-
tør for DBA-Bowlingudstyr smittede ikke af
på hans undervisning i København - den var
helt neutral.

Med den rigtige og ensartede banebehand-
ling, vil bowlingkuglen føle sig sådan nogen-

lunde som her
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Den anden var Don Ingermann, og han er
direktør for Century-fabrikken, det firma,
som bl.a. fremstiller vedens eneste anerkend-
te olieeringsmaskine.

For lille deltagelse
Alle haller var indbudt til det kursus, som de
to specialister afholdt i marts måned, og
fra DBwF deltog Søren Claes og Leo Klitte.
Desværre efterkom ikke alle haller indby-
delsen. Det er jo - ligeså desværre - heller ik-
ke alle haller, der er lige positive i deres hold-
ning til den daglige drift på det tekniske om-
råde.

Hele kurset handlede om banebehandling
som sagt, og man fik i vid udstrækning både
af- og bekræftet mange af de teorier, som
man i det daglige går og snakker med hinan-
den om. At der var mange ting at lære kom
måske bag på vore to forbundsfolk, som i
forvejen ligger inde med temmelig megen
ekspertise også på det område.

- Jeg har simpelt hen aldrig i mit liv lært
så meget på en eneste dag, var Søren Claes's
kommentar til den begivenhedsrige dag.

Bruges til noget
Nu er det sin sag, at et par af vore teknike-
re ved mere dags dato. Men alt det meget
nye må på en eller anden måde ud til rette
vedkommende.

- Vi vil også så gerne bringe de mange
ting videre, siger Søren. Det er et spørgsmål
om økonomi og om tid. Hvis det står til os
vil vi lave 2 kurser i begge områder af landet,
og her ikke alene informere hallernes folk,
men også de af bowlingspillerne, som seriøst
er interesseret i banebehandling. Det gør i
vore øjne nemlig ikke noget, at begge parter
ved, hvad det drejer sig om.

Det vil være synd og skam, hvis der ikke
sker noget informativt, når der nu er så me-
get nyt. Der er ikke vendt op og ned på be-
greberne, men kommet så meget frem, at
det bør videre.
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Ny administration i DIF-TV -
og konkrete regler!

Af praktiske grunde, er DIF's TV og Video-
selskab administrativt ændret. Den daglige
ledelse af sager vedrørende selskabet, er over-
draget Dansk Idrætselite Komite under di-
rektør Preben Kragelund. Alle henvendelser
i forbindelse med TV- og Videoselskabet skal
således fremover rettes til DIK.

Opstartfasen af selskabet blev af længere
varighed end først antaget. Det skyldes tek-
niske og mandskabsmæssige vanskeligheder,
både hos DIF-TV og hos samarbejdspartne-
ren Nordisk Film-TV, men selskabet er nu
klar til at kaste sig ud i arbejdet for alle spe-
cialforbund.

Imidlertid har der hersket nogen tvivl om
selvskabets rettigheder, og her især, hvilke
forpligtelser det enkelte specialforbund, ind.
dettes foreninger, havde i relation til selska-
bet. Hvad man må og ikke må er det store
spørgsmål, og ingen er da interesseret i at gå
ud over de regler, som nu en gang er vedta-
get.

Bowling Internt havde et par ord om hvor-
dan fortolkningen af reglerne skulle opfat-
tes i sidste nr. Artiklen er godkendt af kon-
sulent Torben Hertz, DIF for så vidt angår
bemærkninger om hvordan og hvornår bow-
lingsporten kom ind under forpligtelser.

Nu har DIF TV ladet fremstille en lille
folder om hele spørgsmålet, og den fortæl-
ler på dansk, hvordan det forholder sig. Vi
bringer ordlyden her, så eventuelle Video-
producenter i vor sport kender betingelser-
ne:

I
Eneretten til billedoptagelser af idrætsbe-
givenheder har specialforbundene overdraget
til DIF-TV. Foreløbig indtil 31.12.86.
Specialforbundene er således forpligtet til at
lade DIF-TV udføre enhver form for TV-pro-
duktion, herunder videobånd.
UNDTAGELSE:
1. Aftaler med Danmarks Radio, hvor Dan-
marks Radio er producent.
2. Eventuelle aftaler indgået på et special-
forbunds vegne af dets internationale for-
bund.

II
Samarbejdet mellem DIF-TV og et special-
forbund sker på følgende måder:
1. EGNE DIF-TV PRODUKTIONER

Produktionen sker i samarbejde med spe-
cialforbundene alene for DIF -TV's reg-
ning.
Såfremt projektet giver overskud, indgår
dette i DIF-TV's regnskab og fordeles ef-
ter statutternes §7

2. CO-PRODUKTION MED
SPECIALFORBUND
Produktioner, hvor DIF-TV er økono-
misk indskyder sammen med specialfor-
bundet.
Her modregnes DIF-TV's udlæg i de først-
kommende indtægter ved salg eller udleje.
Herefter udbetales yderligere indtægter til
specialforbundet, indtil produktionsom-
kostningerne er betalt.
Eventuelle overskud tilfalder DIF-TV og
afregnes til specialforbundet ifølge statut-
ternes §7.

3. SPECIALFORBUNDENES PRODUK-
TIONER MED SPONSORST0TIE
DIF -TV producerer efter regning eller
tilbud.

4. SPECIALFORBUNDENES EGNE
PRODUKTIONER
Specialforbundenes egne produktioner
skal udføres af DIF-TV, der har alle ret
tigheder til produktionen.
Der udarbejdes i hvert tilfælde kontrakt
mellem specialforbundet og DIF-TV.

5. ANDRE PRODUKTIONER
Produktioner bestilt af trediemand skal
udføres af DIF-TV efter aftale med det!
de berørte specialforbund. Der udarbej-
des i hvert tilfælde kontrakt mellem de
implicerede parter og DIF -TV.

6. VIDEOBAND
Mangfoldiggørelse af produktioner (til in-
struktionsbrug, PR-virksomhed m.v.) må
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kun udføres af DIF-TV. Pris m.v. aftales
i hvert enkelt tilfælde.
Salg af sådanne bånd sker gennem speci-
alforbundet med mindre andet aftales.

7. SALGSARBEJDE
DIF-TV forestår salgsarbejdet for alle pro-
duktioner i såvel ind- som udland.
Specialforbundene kan benytte produkti-
onerne kommercielt, dog kun efter nær-
mere aftale med DIF-TV.
Betalingen til DIF-TV (eventuel provi-
sion) aftales i hvert enkelt tilfælde.

Specialf'orbund's eller klubbers egen produk-
tion af film og video til internt brug er ikke
omfattet af DIF-TV's rettigheder, med mind-
re de udnyttes kommercielt - dette skal for-
stås i videste betydning.

ER DU I TVIVL - SÅ SPØRG FØRST!

Vidtrækkende forpligtelser
Det er ved første øjekast nogle vidtrækkende
forpligtelser, specialforbundene har under-
kastet sig. Men læg mærke til, at specialfor-
bundene OG KLUBBERNES egne produk-
tioner til internt brug, ikke er omfattet af
DIF-TV rettigheder, og at man, hvis man er
i tvivl, bør spørge først.
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Ny produktion
Den næste produktion, som bowlingspor-

ten netop lige for tiden er ved at tilrettelæg-
ge, skulle derfor ikke være underkastet de
forpligtelser, som vi naturligvis som alle and-
re er nødt til at rette os efter. Men vi agter at
spørge, når hele oplægget ligger færdig, og
vi kan da understøtte forespørgslen med en
fast pris fra anden side, ligesom vi tilstræber
at have en fiks og færdig financieringsover-
sigt i lommen.

Produktionen laves i snævert samarbejde
med IKK, og er rettet med de mange nye
bowlere, som vi regner med at se i de kom-
mende måneder og år - ikke mindst vil en så-
dan - rimelig populær -orientering formentlig
komme som kaldet, når Slagelse bowlinghal
skal åbne.

Vi regner med ca. 1/2 time elementær
bowlingkunnen - kugler og disses boring -
tilløb - de 3 typer kast - hvad sker der oppe
i den anden ende - slagseddelføring og emner
af samme karakter.

Bowlingforundet opkøbte af rabatmæssige
grunde en del bånd ved sidste produktion, og
de er nu til at overspille med det nye pro-
gram, samtidig med, at vi laver et koncen-
trat af det vi har i forvejen - også på en 1/2
times tid.

Optagelserne er det vort håb kan finde
sted i juni, og færdiggørelsen så betids, at
"Danmarkspremieren" kan foregå i løbet
af august. Her spiller produktions-folkenes
ferie ind.

Mere om det i Bowling Internt til den tid.

Det første bånd
Den første produktion, som DBwF stod for,
har været ude omkring, og selvom et enkelt
indslag ikke faldt i alle seernes smag - især
blandt etablerede bowlere -, så får program-
met pæne ord med på vejen. Og der er sta-
dig bud efter båndene, som i førnævnte
produktion vil blive koncentrerede, og gjort
helt tid-løse.

J

Efter det foreliggende er klubbers egne pro-
duktioner beregnet til internt brug, IKKE
omfattet af forpligtelserne overfor DIF-TV.
Så bare klem på.



Så kom der
greb om det også

Det vakte, som det kunne forventes, opsigt
langt ud over bowlingkredse, da først Jette
Hansen og senere Birgitte Jensen, sagde
venligt nej tak til de kr. 10.000, hver havde
fået tildelt af Team Danmark. Begrundelsen
var for begge pigers vedkommende: de følte
ikke, at de kunne leve op til de forpligtelser,
som fulgte tildelingen.

Selv i TV-sportens kavalkade over årets
sportsbegivenheder, hvor begge var med,
berørtes spørgsmålet. Jette Hansen's svar på
det forundrede spørgsmål fra Jørgen Steen
Nielsen om, hvorfor hun sagde nej, har de
fleste's sympati. Har folk ikke husket an-
det fra den udsendelse, kan de huske det
tyder koordinatorens naboers reaktioner
på. Spørgsmålet er, om Jette er den eneste,
som føler ansvaret ved at modtage tilskudet
som for stort - hun er så vidt vides den første
som har reageret som hun gjorde.

Udviklingen siden
Pengene måtte altså returneres, idet en an-
modning fra os om at måtte konvertere be-
løbene til hele damelandsholdet, ikke kunne
imodekommes. Derimod blev der - efter for-
nyet ansøgning - tildelt beløb til en elite-
samling med følgende specifikation: tilskud
til Leo Klitte på kr. 3.000 til ungdomseli-
tesamlingen her i juni og tilskud til elitesam-
lingen i begyndelsen af juli. Denne elitesam-
ling ledes af Leo Klitte og Goran Bergen-
dorff, og pengene falder på et tørt sted - og
til et kvalificeret og meget, meget intensivt
kursus for vore bedste 20 spillere.

For tiden har vi en ansøgning inde om et
tilskud på kr. 25.000 til brug for financie-
ring af et af dansk bowling's største ønsker:
at kunne hente USA's bedste instruktør,
Fred Borden til Danmark i en uge. Han skul-
le kunne give vore bedste trænere og instruk-
tører et lift til gavn for vor top, som det
hedder i forbundets ansøgning. Svar er ikke
indløbet lskrivende stund.

Intern debat
Den omstændighed, at der var nogle, som -

Birgitte og Jette 's Team-Danmark støtte
kunne ikke sådan lige uden videre konverte-
res om til nogen andet.

for at sige det pænt - snakkede forbi hinan-
den, da ansøgning i efteråret 1983 blev ind-
sendt, har da heldigvis medført, at der frem-
over ikke skulle kunne opstå de samme u-
heldige dispositioner, som den gang. Udfør-
ligt beskrevet i Bowling Internt sidste gang.
Både formandsmødet i januar og ved et par
lejligheder senere, blev spørgsmålet gennem-
drøftet og fremover skulle der ikke være

, • o

nogen tvivl: det er UK, som star for proce-
duren. UK er forpligtet til at indhente ac-
cept fra spillerne på at de vil følge trænings-
programmer m.m. som udarbejdes i samråd
med IKK's formand, for tiden Leo Klitte.

Accepten skal foreligge, forinden indstil-
ling foretages.

Betingelserne for over hovedet at komme
i betragtning, er blandt andet også, at idræts-
udøveren har et fastlagt træningsprogram,
inel. en regelmæssig testning af grundfor-
men, og også, at idrætsudøveren er ind-
stillet på at satse på længere sigt.

Der skal forelægges regnskab for alle be-
villinger - så man kan se, at pengene er brugt
til deres formål.

Tiden vil så vise, hvilke emner vi kan brin-
ge i forslag - og hvilke bevillinger vi kan håbe
på.
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Det går godt med interessen for at støtte
Team Danmark. Senest er Sanyo kommet
til som sponsor, idet Team Danmark har
indgået en 3-årig sponsoraftale til en vær-
di af kr. 630.000 med firmaet. Det brin-
ger det samlede antal sponsoraftaler op
på 14 og beløbet op på ca. 7,5 mio. kro-
ner.
Der er ikke nogen tvivl om, at de tilskud
Team Danmark kan yde til dansk idræts
bedste og til talenterne, er medvirkende
årsag til, at det går bedre og bedre inter-
nationalt. Tænk bare på de verdensmes-
terskaber, Danmark hentede i fjor, og
mon ikke også, at det kommende OL vil
vise fremgang hvad antal af medaljer an-
går.

Team Danmarks indsats er rettet mod e-
liten og med det formål at opnå resul-
tater og medaljer. Ingen tvivl om det -
men en væsentlig støtte ydes også til ta-
lenter. For at kunne fordele midlerne til
de rigtige har, som direktør for Team
Danmark, Preben Kragelund skriver i 1-
drætslivapril 1984, "Også Team Dan-
mark brug for og glæde ved at se resul-
tater. Vi har brug for det, når vi skal be-
dømme om et talent skal støttes økono-
misk, og vi har glæde af det, når det viser
sig, at vi har været med til at give elite-
idrætsudøveren vilkår, som gjorde ham el-
ler hende i stand til at konkurrere på lige
fod med de andre nationers helte. "

En lang række eksempler viser, at mange
af vore unge klarer sig strålende rundt
omkring på de internationale arenaer. Det
hjælper altså at yde støtte til de unge ta-
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len ter, og det er en udbredt mening, at
det at støtte toppen, indvirker positivt på
bredden, både hvad angår breddens for-
måen og interessen for at dyrke idræt
(læs: flere idrætsudøvere).

Guld
til Danmark
.. .. .
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Ringkjøbing Amts Dagblad
Thisted Dagblad

Ir. støt1er DanskW
Idrætselite .. ..'

Vi får i de kommende måneder og år i
bowlingsporten brug for økonomi, hvis de
åbenbare talenter, som sprang ud i fuld
flor ved ungdomseuropamesterskaberne,
skal fortsætte deres udvikling. At være
europæisk topspiller, kræver en solid
baggrund - og det koster en masse penge
at få den. Lad os håbe, at Team Danmark
igen vil række os en hjælpende hånd, og
at det ikke bliver økonomiske grunde, der
forhindrer disse unge i en fortsat positiv
udvikling.

J



rBIMAD
Før DBwF-

repræsentantskabsmødet
Når Dansk Bowling Forbund kalder til re-
præsentantskabsmøde, det er i år den 26. og
27. maj, vil 45 personer på Frederiksdal's
kursuscenter skulle gøre status over det for-
løbne år, og lægge strategien for det næste.
De plejer jo at komme alle sammen - og der-
udover overværes mødet af diverse gæster -
nogle med forhandlingsret (komiteformæn-
dene og formanden for A-Q-udvalget) og
nogle uden forhandlingsret, primært de øvri-
ge medlemmer af komiteerne og af A-Q-
udvalget. Endvidere har man i år sagt ja til,
at to af øst-bladets ungdomsredaktionsmed-
lemmer får lov til at overvære mødet.

Mødet starter kl. 13.00 om lørdagen og
aftenen før samt evt. om formiddagen, har
forbundsbestyrelsen haft møde for lige at
pudse de sidste ting af.

Stor. interesse
Traditionelt omgærdes repræsentantskabs-
møderne i Dansk Bowling Forbund med stor
interesse i vore rækker, og der er da også i
år en lang række interessante ting til debat
og afstemning. Forslagene bl. a., som har
været ude i hele landet, og som er blevet dis-
kuteret ivrigt på unionsrepræsentantskabs-
møderne. Man kan nu danne sig en me-
ning om, hvilken skæbne der vil overgå de
fremsatte forslag, hvoraf nogle repræsente-
rer stor fornyelse i .forbundet og nogle er
af nok så interessant karakter også.

Nogen større gennemgang har vi ikke
tænkt os her - blot skal det nævnes, at for-
bundets FU har valgt at trække forslaget
om, at komiteformændene fik stemmeret
- det ville ikke have fået een chance, og det
samme gælder et af seniorudvalget bebudet
forslag omkring samme emne, men lidt mere
vidtrækkende. 2 af landsholdsspillerne skulle
efter seniorudvalgets "føler" ikke alene del-

tage men også have stemmeret på forbunds-
repræsentantskabsmøderne.

I sidste nummer af Bowling Internt skrev
vi lidt om nogle af forslagene, men derudo-
ver er der kommet nogle nye ting fra unio-
nerne, som kort skal nævnes her:

Forslaget om sammenlægningen af SBU
og KBU betyder en ændring i vore love i
primært afsnittet om organisation og til-
hørsforhold. Det samme gælder det mellem
JBU og FBwU fremsatte forslag om et ud-
bygget sportsligt samarbejde. Hist og her
er der endvidere tale om redaktionelle æn-
dringer i medfør af samme spørgsmål.

Fra KBU kommer endvidere et forslag
om ændring af UK. Forslaget opererer med
een UK-Ieder for hver af vore kategorier:
senior damer, senior herrer og ungdom. Tre
ialt, som i det store og hele er tænkt at skul-
'le-kere deres områder helt suverænt.

JBU stiller igen op med forslag om, at
ynglingegrænsen nedsættes til 18 år fra de
nuværende 20. I det hele taget vil ungdoms-
spørgsmålene sikkert være fremme i front,
ikke mindst på grund af forslaget om ind-
førelse af begrebet "ungseniorer". Hvis det-
te forslag vedtages, vil ynglingealderen au-
tomatisk blive nedsat til 18, men netop
JBU gik i mod det samlede kompleks, hvor-
for man genfremsætter aldersnedsættelsen
isoleret.

Ligeledes fra JBU kommer der forslag om
nye klassificeringsbestemmelser, hvor man
for herrernes vedkommende opererer med,
at man skal under 160 i snit for at være D-
spiller, og for damernes vedkommende fore-
slår samtlige grænser forhøjet med 5 kegler.
Ungdomsspillerne skulle være uændret. Det
er jo også nogle år siden, klassificeringsreg-
lerne er justeret, så det kan da godt være ...
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Valgene
På repræsentantskabsmødet er forbundsfor-
manden Frank Rasmussen på valg. Han har
meddelt, at han er villig til genvalg. Det sam-
me gælder de fleste andre på valg værende
personer, som er: ungdomslederen Kurt
Jensen, formanden for A-D-udvalget, Poul
Erik Petersen og 2 medlemmer af udvalget,
Lisbeth Garnum og Mogens Nymann. Fra
UK er Poul Erik Larsen og Jan Holmgren på
valg, hvis altså ikke helt nye forslag til UK
vedtages. Så er alle på valg!. Endvidere er
såvel IKK-formanden, Leo Klitte og TUK
formanden Erik Raun på valg, og i begge til-

Forbundsformand Frank Rasmussen er på
valg i år - men er indstillet på at tage en tørn
til.

fælde er deres stilling i skrivende stund u-
vis - i hvert fald for koordinatoren.

Pressesekretæren John Jørgensen er på
valg - han skal, hvis det nye forslag om en
præssekomite vedtages, vælges for 2 år, hvor
der hidtil har været tale om valg i eet år.
Vedtages forslaget om et lovudvalg og et
EDB-udvalg, skal der vælges henholdsvis 3
og 1 medlem til disse. De to revisorer, Erik
Pedersen og Hans Boysen samt deres sup-
pleant, Kirsten Hedegård, er alle på valg.
Pengene
Vi har valgt at offentliggøre Dansk Bowling
Forbunds regnskab og status som det vil
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blive forelagt på repræsentantskabsmødet.
Det er jo et nydeligt og solidt resultat, man
er kommet frem til, idet overskuddet har
været 48.961,59, vel at mærke efter henlæg-
gelser af betydelige beløb (kr. 103.000) til
gager, senior EM 1985 og ungdomsfond.
Dansk Bowling Forbund er et velkonsolide-
ret forbund, hvor aktiverne pr. 31. december
er på godt 600.000,00, egenkapitalen på kr.
312.674 og de samlede hensættelser på kr.
128.000. Heroverfor står de egentlige gælds-
poster, som ind. skyldige præmiebeløb og
samtlige kreditorer, er på kr. 157 .048. Den
mere eller mindre øjeblikkelig realisable li-
kviditet i forbundet ligger altså på omkring
kr. 450.000,00 - i penge, udestående for-
dringer, hensættelser og andre opsparinger.

Budgetterne
Et par af komiteerne og udvalgene har del-
taget aktivt i nedskæring af budgetterne.
Den fandt sted på marts-forbundsbestyrel-
sesmødet, og der fandt nedskæringer sted bå-
de for 1984 og 1985. Det er det erklærede
mål, at de enkelte regnskabsår skal kunne
løbe rundt i sig selv, og efter budgetterne
løber vi da rundt de kommende to år. I
1984 udvider budgetterne et overskud på
kr. 900,00 og i 1985 et overskud hele 10%
større, altså kr. 1000,00. Det er sædvane i
Dansk Bowling Forbund at man holder sine
budgetter i udvalg og komiteer, og da der
ikke er regnet med så meget som en eneste
medlem mere, er udsigterne til et lidt større
overskud med lidt god vilje, ikke helt urea-
listiske.

Man skal dog være opmærksom på, at et
par af de forslag, som skal behandles på re-
præsentantskabsmødet, kan få indflydelse på
budgetterne. Navnligt eet, som kan få helt
uoverskuelige følger for placeringen af de
enkelte poster. Forslaget, som kommer fra
KBU og handler om en betragtelig udvidelse
af repræsentanternes antal, kikker vi på un-
der "Debat".

Bliver repræsentantskabsmødet roligt og
værdigt? I betragtning af, at de fleste ting
har været rundt i hele landet, kan man for-
vente at de fleste detaildebatter er overstået,
og at man har taget stilling i princippet til,
hvor man vil stå - union for union og repræ-
sentant for repræsentant!
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RESULTATOPGØRELSE -1983
DANSK BOWLING FORBUND

INDTÆGTER:
Tilskud fra Dansk Idræts-Forbund .
Licensindtægter .
Bladkontingent .
Annonceindtægter og abonnement, blad .
Reklameafgift .
Renter .
Tilskud til unionerne .

UDVALGENE - UDGIFTER:
Seniorudvalget (se spec.) .
Ungdomsudvalget (se spec .
Udtagelseskomiten .
Turneringskomiteen .
Teknisk komite .
Instruktions- og kursuskomite .
Pressekomiteen .
Amatør- og ordensudvalg, indtægt .
DMwF-nåle, mærkater og vimpler .

Videoprotekj _ .

MØDEUDGIFTER OG ADMINISTRATION:
Mødeudgifter og administrative opgaver '"
Husleje og rengøring .
Kontorhold og tryksager _ .
Telefon og porto .
Øvrige administrationsudgifter .
Diverse nyanskaffelser .

Gager .
Hensættelser fra 1982 .

LEDER/MEDLEMSINFORMATION:
Bowleren .
Landslederblad .
Bowlinghåndbog - netto .

Hensættelser iflg. budget:
Gager .
Senior EM 1985 .
Ungdomsfond .
ARETS OVERSKUD .

Foreslås anvendt således:
Overføres til senior EM 1985 .
Overføres tillKK videoprojekt _ .
Overføres til landslederblad 1984 .
Overføres til næste år _ _ ..

785.675,00
213.415,50
106.767,00
12.359.00

800,00
21.544,17

157.655,10
212.776,59

7.177,55
16.073,35
10.423,00
44.370,11
21.443,35

350,00
8.397,82

149.650,10
30.055,00
42.559,01
25.360,66
17.094,83
12.863,65

65.883,04
- 42.306,50

53.100,00
60.756,05
13.632,00

68.000,00
25.000,00
10.000,00

15.000,00
10.000,00
10.000,00
13.961,59
48.961,59

1.140.560,67
48.224,00

1.092.336,67

477.966,87
614.369,80
33.760.37

580.609,43

277.583,25
303.026,18

23.576,54
279.449,64

127.488,05
151.961,59

103.000,00
48.961,59
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STATUS PR. 31. DECEMBER 1983
DANSK BOWLING FORBUND

AKTIVER:
Likvide beholdninger .
Ti Igodehavender:
Annonce- og haldebitorer .
Mellemregning med udvalg .
Mellemregning med unionerne .
D IF vedr. tyveri (forsi kring) .

Forudbetalinger:
U-Teknikerlejr .
UEM 1984 .

AKTIVER IAL T

PASSIVER:
Egenkapitel :
Hensat iflg. bestyrelsesbeslutning
saldo pr. 1.1.1983 .
Overført til elitesatsning .

Overført overskud 1.1.1983 .
Overført af årets overskud .
Egenkapital ialt .

Hensættelser:
Gage 1984 .
Senior EM 1985 .
Landslederblad 1984 .
I KK videoprojekt .

Gæld:
Kreditorer .
Kildeskat, ATP m.v .
Dansk Idrætselite Komite .
U-fond .
Skyldige præmiechecks .
Skyldige præmiebeløb .

Forudbetalinger:
Landspokalturneringen 1983/84 .

PASSIVER IAL T .

399.838,13

28.916,80
52.370,44
92.789,98
26.523,41 200.600,63

4.397,69
1.625,00 6.022,69

606.461,45

202.959,60
14.000,00 188.959,60

109.753,60
13.961,59 123.715,19

312.674,79.

68.000,00
40.000,00
10.000,00
10.000,00 128.000,00

70.853,69
2.836,06

20.006,05
10.000,00

150,00
53.203,11 157.048,91

8.737,75 8.737,75
606.461,45
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SPECIFIKATION AF SENIORUDVALGETS OPGØRELSE:

INDTÆGTER:
Danmarksturneringen og seriekampe .
Landspokalturneringen .
Old boys/girls .
Kvalifikationsstævner til DM .
Danmarksmesterskaber .
Europa Cup Individuel .
World Cup .
Verdensmesterskaberne .
Elitesamling (hensat 1982) .

UDGIFTER:
Danmarksturneringen og seriekampe .
Landspokalturneringen .
Old Boys/girls mesterskab .
Kvalifikationsstævner til DM .
Danmarksmesterskaber .
Europa Cup Individuelt .
World Cup .
Verdensmesterskaber .
Landskamp Danmark/Norge .
Elitesatsning .
Seniorudvalget .
Nettoudgift .

240.285,00
11.128,50
8.925,00

34.340,00
25.670,00
96.611,70
34.012,00
55.400,00
30.000,00

213.004,53
22.135,33
8.296,92

27.370,25
27.319,93
78.914,65
56.440,02

193.761,00
22.921,75
30.012,60
13.850,32

536.372,20

694.027,30
157.655,10

SPECIFIKATION AF UNGDOMSUDVALGETS OPGØRELSE:

INDTÆGTER:
Danmarksmesterskaber .
Nordiske Mesterskaber .
Ungdomslederseminar .

UDGIFTER:
Landsynglingeturneringen .
Danmarksmesterskaber .
Nordiske Mesterskaber .
Månedens Idræt .
Ungdomstræf .
Ungdomslederseminar .
Ungdomsudvalget .
Nettoudgift .

44.200,00
6.549,87

26.230,00

36.545,91
80.253,74

101.613,34
6.039,00

18.636,52
24.752,70
21.915,25

76.979,87

289.756,59
212.776,59

Regnskab og status og tilhørende noter, er fremlagt af forretningsudvalget: Al-
lan Christiansen, kasserer, Frank Rasmussen, formand og Helle Edlich, sekre-
tlfr. Revisionen er foretaget af de valgte revisorer: Erik Pedersen og Hans Boy-
sen. I den daglige bogføring og øvrige regnskabsmæssige administration har
deltaget tidligere forbundskasserer Midte Larsen.
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Skal vi have en
landstræner?ft..~

Det har summet i årevis med ønsker om, at
bowlingsporten, i lighed med så mange andre
idrætsgrene - fik en landstræner. Nu forelig-
ger der et konkret forslag, stillet i fællesskab
af senior- og ungdomsudvalget. Forslaget
skal til behandling på repræsentantskabsmø-
det i maj, og det er ledsaget af udkast til ar-
bejdsopgaver og udkast til de krav, der me-
nes at kunne stilles til en sådan person.

Så sent som på formandsmødet i januar
mellem komite- og udvalgsformændene, var
der bred enighed om, at det var nødvendigt
med en landstræner, hvis vi vil videre, og det
samme var vel egentlig tilfældet på forbunds-
bestyrelsesmødet. Fra en enkelt side blev
landstrænerens arbejdsbyrde dog betegnet
som "overordentlig stor", hvor man burde
arbejde hen imod en landstræner fra hen-
holdsvis øst- og vestområdet.

Om forslaget
Forslaget går på, at landstræneren også skal
udtage brutto/og nettohold for såvel ung-
dom som seniorer, ligesom han/hun skal ud-
tage holdledere senest samtidig med brutto-
holdene. Det vil betyde, at hvis forslaget om
landstræner vedtages som det er fremlagt,
vil UK være at nedlægge, og det fra KBU stil-
lede forslag om 3 UK-chefer, vil ligeledes
bortfalde. Store modstætninger mellem ide-
erne i dag altså - både til det bestående og
til det, der er foreslået ændret.

Arbejdsopgaverne for en landstræner
Landstrænerens arbejdeopgaver er i første
omgang foreslået at skulle være:
1. Udtagelse af brutto/nettohold for ung-

dom og seniorer. (Motiverede forslag fo-
relægges Ungdoms- og seniorleder)

2. Udtagelse af holdledere (permanente)
samtidig med bruttoholdene.

3. Pleje af brutto/nettohold (træningspro-
grammer, samlinger, turneringsdeltagelse
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lleJfj•
m.v.). Sørge for, at nettohold kulminerer
på rette tidspunkt.

4. Opsøgende arbejde (løbende) med hen-
blik på evt. supplering af bruttohold. (O-
vervære turneringskampe, stævner m.v.).

5. Hjælpe med oplæg til træning af klubber
i Danmarksturneringen (uddannelse af
klubtræner). Igennem samarbejde med
klubberne skabe forståelse for landstræ-
nerens arbejde.

6. Sørge for egen videreuddannelse.
7. Samarbejde med IKK (gennemførelse af

avancerede kurser).

Ordentlig mundfuld
Se, det er jo ikke så lidt, en landstræner skal
betragte som sine arbejdeopgaver, og hertil
føjes i forslaget nogle krav, som kommer her:

8. Landstræneren deltager i Ungdoms- og
Seniorudvalgets møder (aflægger rapport
om arbejdet).

9. Skal have adgang til nødvendige EDB-op-
lysninger (statistik).

Vedr. løn lægges der op til, at 1984 bliver u-
lønnet. Kan der findes visse midler (f.eks. u-
brugte UK-midler) kan der blive tale om en
vis honorering af tabt arbejdsfortjeneste.
For 1985 og frem foreslås en aflønning, som
ligger inden for DIF's regler om aflønning af
elite trænere og instruktører (indenfor ama-
tørreglerne ).
Dette beløb er p.t. kr. 2.000,00 pr. måned,
men forventes snart hævet til kr. 2.400,00
pr. måned.

Er vi parate?
Det bliver spændende at se, om vi er parate
til at tage dette skridt i den videre udvikling
af vor sport og vor organisation.

J



A-stævner
iDanmark

I sommerens løb afholdes her til lands i al
fald 4 FIQ-A stævner, muligvis 5. Vi brin-
ger her en lille omtale af de store arrange-
menter, VIKING INTERNATIONAL, VI-
BORG SINGLE, AALBORG OPEN og DA-
NISH OPEN. Det 5. A-stævne, BIKUBEN
INTERNATIONAL skulle efter det forly-
dende, også køre igen i år.

VIKING INTERNATIONAL
I år afvikles det europastævne, som efterhån-
den har den næststørste prioritet, Viking In-
ternational, i perioden 28. juli - 12. august.
Det foregår i Arhus Bowlinghal, og efter føl-
gende propositioner:
Alle deltagerne spiller 8 serier.
De 12 bedste damer og 16 bedste herrer kva-
lificerer sig til semifinalen. Deltagerne i semi-

finalen spiller yderligere 8 serier. De 6 bedste
damer og 8 bedste herrer efter disse 16 serier
kvalificerer sig til finalen.
I finalen starter alle fra scratch. Der spilles
alle mod alle 1 serie, plus 1 udlingnirrgsserle.
lait: damer 6 serier og herrer 8 serier.
Der gives 20 bonuspoint for vunden serie.
10 for uafgjort og O for tabt serie. Endvidere
gives der 5 bonuspoint for serier fra 200 til
249 og 10 bonuspoint for serier fra 250 til
300. I udligningsserien gives ingen bonus-
point.
Den endelige placering afgøres af det totale
keglefald incl. bonuspoint. I tilfælde af po-
intlighed, er det rene keglefald i finalen af-
gørende for placeringen.

Samtlige semifinalister vil blive præmieret
med kontanter, hvoraf nr. 1hos herrerne vil
kunne tage hjem, kr. 6.000,- rigere og damer-
nes nr. lvii forøge sin formue med kr.
5.000,-.

Tilmeldingen, som skal være inden senest
FREDAG DEN 20. JULI, stiles til:

Torben Wilrtz
Amagervej 72 - 6900 Skjern

Tlf. 07-35 1881.

VIBORG SINGLE
er så en nyskabelse i sommer. Det er Else og
Leo Klitte som står bag, og dermed er Hot
Spot sammen med Viborg Bowling Center
arrangører.

Alle tilmeldte spiller i een pulje, og der
spilles 8 serier. Samtlige tilmeldte damer,
uanset klasse, vil blive tildelt 10 points i
tillæg pr. serie - de har altså 160 points når
de starter.

1. præmien i Viborg Single er på ikke
mindre end 8.000,00 kr., og derudover vil
den første spiller, som incl. tillæg, når over
1700 points, kunne hente 1.000,00 kr. hos
arrangørerne.

Præmieoverrækkelsen finder sted i Arhus
Bowlinghal sammen med afslutningen på Vi-
king International, og tilmelding skal sendes
eller indtelefoneres til:
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1984
HOT SPOT

Viborg Bowli ng Center OK
Slævneledelse: Else + Leo KUtte

Else og Leo Klitte
Hyrdebakken 132, 8800 Viborg

Tlf. 06-61 04 11
Vi skal lige have med, at alle 300-serier

vil blive belønnet med kr. 500,00 - og her
er der ikke noget tillæg.

VIBORG SINGLE afvikles i følgende pe-
riode: 1. - 11. august.

AALBORG OPEN
For 6. gang spilles i Løvvang Bowling Center
i det velkendte stævne, Aalborg Open. Her
starter man op 28. juli, og slutter 11. august.
Det er meget let at finde ud af disciplinen
der spilles i: 8 serier, damer og 8 serier, her-
rer.

Førstepræmien hos herrerne er så fin som
på kr. 5.000,00, medens damerne for en 1.
plads vil blive belønnet med kro 4.000,-. Der-
udover er der hele 1.000,00 kr. for en 300-
serie, og i det hele taget præmier til de 10
bedste herrer og 8 bedste damer.
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Den samlede" præmiesum er på kr. 26.500
og det skal bemærkes, at den dame og herre,
der har den sammenlagte højeste score i
Aalborg Open og Viking International, indle-
dende runde, vil kunne hente kr. 2.000,-
hjem for den præstation.

Det er JBU's Aalborg kreds der, i samar-
bejde med hallen, er arrangør, og tilmelding
skal stiles, eller indtelefoneres til:

Løvvang Bowling Center
Løvbakken - 9400 Nørresundby

Tlf. 08 - 17 68 22

DANISH OPEN
øst for LILLEBÆLT er Lyngby Bowling
Club ene om at arrangere FIQ-A stævne og-
så i denne sommer. Danish Open, som kører
i år for 3. gang, spilles i perioden 22. juli til
5. august, og det foregår i Rødovre Bowling
Hal.

Der spilles indledende 8 serier, og semifi-
nale mellem de 24 bedste herrer og 16 beds-
te damer. Begge køn spiller 6 serier.

Finalen udkæmpes mellem de 8 bedste
herrer og 8 bedste damer, og her spilles alle
mod alle 1 serier, plus 1 serie positionsrunde.
I semifinale og finale starter alle fra scratch.



SPAREKASSEN

tilst

I finalens 7 første serier gives bonus efter
det sædvanlige system: for vunden, uafgjort
serie, for 200-250 serier og for serier dero-
ver.

Konkurrencen er udskrevet individuelt,
og i hold for 2 spillere (par). Disse skal i så
fald være rene klubhold, og det er resultatet
i de første 8 serier, der tæller. Vinderholde-
ne kan hente 2.000,00 hos herrerne og 1.600
hos damerne.

Bedste individuelt placerede vil få over-
rakt kr. 6.000,00 hvis det er en herre og kr.
3.000,00 hvis det er en dame. lait er der

præmier til de 24, henhv. 16, som når så
langt som til semifinalen.

Tilmelding skal ske til:
Frank Rasmussen

Parcelvej 10 - 2830 Virum
Tlf. 02-85 90 09 (bedst 18-22)

Efter den 10. juli kan tilmelding kun ske pr.
telefon til Rødovre Bowlinghal, som svarer
på følgende nr.: 01-41 12 47

Store præmier
Igen i år er der store præmier landet over at
gå efter. Vi ønsker alle arrangørerne held og
lykke med stævnerne - og krydser tommel-
fingrene for, at blandt andet OL ikke får de
europæiske bowlingspillere til at holde sig
tilbage.

J

Abningstider:
Hverdage kl. 10 til 23

Lørd.-Sønd. kl. 10 til 20
- på gensyn i ...

TINGHALLEN HBOO VIBORG TELF (11(;162 579ll
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RUNDT OM SPORTEN
Medlemsregistreringen i orden
- men restriktioner venter
Det kan nu konstateres, at medlemsregistre-
ringen er i orden. Den er vigtig, fordi det er
den, der bestemmer, hvor meget tilskud vi
kan få af tipsmidlerne, og derfor skal regi-
streringen være 100%.

Der har imidlertid været nogle problemer
i år - og desværre har et par af unionernes
ledelser "ikke haft tid" til at følge sagen op
overfor de klubber, som ikke har kunnet o-
verkomme de ca. 5 minutters arbejde, det
tager at udfylde de skemaer, der skal bruges.

Det er meget vigtigt for hele bowlingspor-
ten, at medlemsregistreringen er i orden. Vi
kan derfor ikke være tjent med, at nogle
klubber ikke gider udføre dette lille arbejde.
Der vil derfor til næste repræsentantsk. m.
foreligge forslag om, at klubber, som ikke
lader sine medlemmer registrere, idømmes
en bod, som i størrelse svarer til det til-
skud, bowlingsporten pr. medlem går glip
af. For tiden ca. kr. 140,00.

Indboforsikring tegnes
Dansk Bowling Forbund har for nylig tegnet
en indboforsikring, således at løsøre på for-
bundskontoret er forsikret for nyværdi,
anslået kr. 150.000,00.

I forbindelse med det tyveri vi var udsat
for i efteråret 1983, fandt man ud af, at
DIF selv havde en forsikring for den slags
ting, og dækkede vore tab. Tyveriet fandt
sted i kælderen til Idrættens Hus, men det
viste sig, at de enkelte specialforbund ikke
automatisk var forsikret for deres ting
på kontorerne. DIF opfordrede derfor spe-
cialforbundene til at tjekke deres forsik-
ringer - hvad altså også skete hos os.

Ferie-Ferie-Ferie
Anita vil ikke være at træffe på forbunds-
kontoret i uge 25. Frank Rasmussen holder
ferie i ugerne 28-30, Allan Christiansen i
ugerne 27-30 og Helle Edlich i ugerne 29-
31. Alle ønskes rigtig god fornøjelse.
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Bruno Stokholm: "Unionernes licensfolk
skal med på råd, inden EDB-systemet for al-
vor lanceres. "

Licenfolkene til møde
Snarest muligt vil Bruno Stokholm indkalde
unionernes licensfolk til et møde, så man
rigtig kan få gennemdrøftet licensproblema-
tikken. De nye planer vil blive fremlagt, og
det er meningen at disse skal indpasses så
meget som muligt i de systemer, man i forve-
jen kører i unionerne. I mødet vil endvidere
forbundskassereren deltage.

Idræt 80
Man ser gerne fra Dansk Idræts-Forbunds
side, at de enkelte specialforbund er med i
debatten om idrættens fremtid, med bag-
grund i den meget omtalte rapport, "Idræt
-80". Derfor vil FU i DBwF i nær fremtid
udsende spørgsmål til hovedbestyrelsen, hvis
svar vil indgå i den pakke af kommentarer,
der fra bowlingside kan være til sagen.

Dansk Idræts Forbund forsøgte da rap-



porten kom frem i januar 1984, at få lignen-
de tilkendegivelser, men kun 8 specialfor-
bund nåede at svare indenfor den meget kor-
te frist, der var givet. Derfor en ny omgang,
hvor resultaterne også kan blive særdeles
interessante.

Pengene tilbage
Da licensforhøjelsen blev vedtaget på repræ-
sentantskabsmødet i fjor, blev repræsentan-
terne enige om at fritage ungdomsspillerne.
Alle havde tilsyneladende overset, at der i
vore love står, at licensen for unge skal være
den halve af, hvad den er for seniorer. Den
vedtagne forhøjelse var på 10,00, og det
betød, at ungdomslicensen skulle stige med
5,00 kr.

Unionerne måtte derfor ud og opkræve
pengene, og pænt sende dem til DBwF.

EDB-anlæg for alvor
Forbundsbestyrelsen i DBwF gik på sit møde
ind for tanken om, at vi nu for alvor går ind
i EDB-alderen. Konkret vil det sige, at vi selv
anskaffer os et anlæg, og at financieringen
kommer ved, at tilskudene til unionerne
bortfalder.

På markedet kan man i dag finde anlæg
til relativt rimelige priser, som med lethed
kan klare det vi har brug for: den daglige
bogføring, snitudregninger og -lister, resul-
tatformidling, addressering og alt hvad vi
ellers kan finde på at bruge tingen til.

Endnu har man ikke købt noget, men et
par firmaer er med i konsulentvirksomhed
og tilbudsgivning.

Scandinavian Masters sluttet
Den meget lille deltagelse, der var i Sean-
dinavien Masters i fjor, har kyst initiativ-
tagerne så meget, at man har besluttet at
droppe den del af A-stævnerne i år.

Som det ses andet. steds, spilles der igen i
år FIQ-A-stævner her i landet, og det var i
disse, samt tilsvarende i Vestsverige og Oslo,
man kunne tilmelde sig Masters-turneringen.
Men altså: ikke i år - de tørre tårer triller
ned ad kinden!

Bowling med i Olympisk Komite
Bowlingforbundet har spurgt Danmarks O-
lympiske Komite, om det ikke var rimeligt,

FØLG MED I BOWLING INTERNT'S
FORRYGENDE FØLJETON!

MOGENS NYMANN, medlem af presseko-
miteen, havde IKKE succes i sine bestræbel-
ser vedrørende bowlingdanmarksmesterska-
bet. Den lykkedes ham dog en sildig onsdag
aften (31. februar) at tage mange kegler i
Rossini, men desværre blev han snuppet af
politiet et lille stykke oppe ad Gammel
Jembaneoej, så han måtte pænt aflevere dem
igen.
Han har ellers haft en vidunderlig ferie i sit
sommerhus i Liseleje. Pressekomiteen prøve-
de ved flere lejligheder at komme i kontakt
med ham, men når man ringede, blev der ik-
ke svaret, og når man skrev kom brevet re-
tur. Påstemplet: huset er ubeboeligt.
Jo, de er nøjsomme iden pressekomite.
En af Mogens's virkelige seriøse opgaver for
komiteen var, at dække oerdensrehordfor-
søget i Rossini i midten af april. Han gjorde
skam hvad han kunne, men desværre kom
der ingen aviser på gaden, de de lire bowling-
folk 's strålende bedrifter skulle foreviges.
Typograferne havde nedlagt arbejdet. "Der
er altså grænser for, hvad vi vil sætte og tryk-
Ile" udtalte en talsmand for hovedstands-
pressens bagmænd.
Iøvrigt har Mogens [åe! en ny bil. Ved at be-
tragte hans kørsel, bliver det klart, at heste-
kræfterne var mere sikre, den gang det var
hestene, der havde dem - men han har det
jo med bilkørsel, som han har det med mo-
derne kunst: "Jeg han ihhe blive enig med
mig selvom, hvorvidt de nye strømninger
i hunsten er spild al tid - eller spild al ma-
ling" udtaler Mogens Nymann.
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Vi skal spare
Forbundet skal til stadighed
holde øje med omkostningerne.
Derfor har man for nylig hen-
stillet til sine folk, at der spa-
res på frimærkerne. BI. a.
ved, at man samler tingene
lidt sammen i konvolutterne.

at vi var med i komiteen, nar vi som sport
er godkendt af den internationale OL-orga-
nisation som olympisk idrætsgren.

Jo, var svaret fra bestyrelsen, som på næs-
te repræsentantskabsmøde vil forelægge sa-
gen, og selv gå varmt ind for vor optagelse.
Det næste repræsentantskabsmøde i DOK
finder sted i løbet af efteråret 1984.

300-SERIER
I hvert fald to spillere, har siden sidst præste-
ret toppen af en bowlingserie: 300.

Ole Hamlet Jensen fra Henkel (SBU) slog
i sin sidste serie i klubbens kamp den 25.
marts mod B64 i Bryggens Bowling Center
det eftertragtede resultat. Ole nåede 860,
uden levrigt at have een eneste 200 serie.

Kim Nielsen, Top 5 (FBw), nåede samme
serie i kvalifikationsturneringen til de danske
mesterskaber. Det skete i Odense Bowling-
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- Der kan jo næsten ikke være
mere i honfolutten i forvejen,
mener en af dansk bouilings
kendte udvalgsformænd, som
ønsker at være anonym.
- Den her f.ehs., må da kun-
ne gi' til et frimærke mere,
hvis jeg spør' pænt!

0)l'

hal i begyndelsen af april. Trods den høje
serie, kneb han sig kun lige akkurat med
i kvalifikationen.

Odense til Norrkopinq
I anledning af Norrkopings 600-års jubilæ-
um, er Odense indbudt til et bowlingstævne
der. Den vil forme sig som en bykamp mel-
lem de to nævnte byer, og Tammerfors i
Finland samt Trondheim fra Norge. Det
sker i begyndelsen af maj.

Elitesamling i Viborg
Atter i år indbyder seniorudvalget til elite-
samling. Denne finder sted i Viborg i perio-
den 2.-6. juli, og det er den absolutte top i
dansk bowling, som indbydes. Samlingen
gennemføres efter nogenlunde samme pro-
gram som i fjor, og man arbejder, spiser og
sover i hallen, som vil være lukket for pub-
likum i perioden.

Det er ligeledes igen i år Leo Klitte og
Goran Bergendorff, som er samelingens le-



dere, og man kan i år glæde sig over et til-
skud fra Team-Danmark på kr. 14.000,00.

Indholdet er en skøn blanding af avance-
ret teori (grund træning, flytningssystemer,
banelæsning, kugledynamik o.lgn.) og så er
der masser af praktik på banerne.

Som noget nyt i år vil der være indlagt
et program med psykologen Jens Hansen,
der bl.a. vil undervise i psykeregulering og
afspænding.

Men ser gerne, at samtlige indbudte også
deltager, og selvom man, som "det hedder i
indbydelsen, "ikke er ude i mørket" i lands-
holdssammenhæng, så vil deltagelsøn få "af-
gørende indflydelse på dine muligheder i
fremtiden."

Deltagerne betaler selv transporten til og
fra Viborg, men får resten af omkostninger-
ne dækket af forbundet.

Det skal hedde "seniorleder"
Det indskærpes, at man går væk fra den gam-
le betegnelse: spilleudvalgsformand, og i ste-
det bruger den mere moderne og tidssvaren-
de: "seniorleder".

Bedre tilrettelæggelse
Ikke alt er gået som præsten havde prædiket
i forbindelse med Danmarksturneringen. Til-
rettelæggelsen er på flere områder kritisabel,
og det er gået ud over mangt og meget på
vidt forskellige områder.

Det vil TUK forsøge at gøre bedre til næs-
te sæson, selvom mange problemer er op-
stået på grund af de af økonomiske årsager
planerede dobbeltkampe.

Man skal heller ikke føle sig alt for sikker
på, om ikke kravene til at motivere kampe
flyttet, bliver BETRAGTELIGT skærpet.
Det har været for let at flytte synes mange,
og det har givet et syndigt rod i overblik-
ket kamp for kamp. Der skal regnes med,
at der skal meget alvorlige grunde til at en
kamp i næste sæson kan flyttes.

Ballmasters i TV
Den omkring 20 minutter lange transmission
fra Ballmasters i sportslørdag først i januar,
var en fm udsendelse. Ikke mindst takket
være et fint finalespil med masser af strikes.
Poul Erik Andersson kommenterede, og var
selv i Finland for at tage turneringen mere i
øjesyn.

Ingen dansk deltagelse i World-Games
Heller ikke denne gang har man kunnet afse
penge til det store internationale arrange-
ment, World Games. Dette modstykke til OL
skal afholdes i England til næste år, men
det bliver altså for bowlingspillets vedkom-
mende uden danskere.

Den Grønne i støbeskeen
Allerede nu er Bowling Håndbogen, som i
daglig tale kaldes "Den grønne" i støbeske-
en. Gad egentlig vidst, hvad der vil ske, hvis
man skiftede farve på omslaget !

Nå, det er der nu ikke planer om, men
derimod vil bogen på et par andre områder
blive styrket: TEK's anvisninger for banebe-
handling og regler for kugler, vil blive op-
ført i deres fulde ordlyd. Endvider vil pro-
potionerne for, hvad der skal til for at få
Dansk Bowling Forbund sølv- og guldnåle,
blive indføjet. Derudover vil bogen blive
a jourført på alle områder, så den kan leve
'op til sit ry for at være et uundværligt værk-
tøj for alle der har med bowling at gøre.

Med i seminar
Birgitte Jensen deltog sammen med Niels
Fredborg i et af DIF/DOK seminar over
emnet psykologi og idræt.

Birgitte blev sammen med Niels Fredborg
interviewet over emnet: Sådan gør vi.

Hendes svar faldt i god jord, og som det
hedder i referatet fra seminaret: "Birgitte
Jensens var et godt eksempel på, at mental
træning kan praktiseres, hvor og hvornår
det skal være".

Begge "ofre" høstede varmt bifald for
deres bidrag til et i det hele taget meget
fint kursus. Det fandt sted i den sidste
week-end i november 1983.

SØren Claes kan bare det p ..
Ved forbundsformandsmødet l Januar i
Idrættens Hus, benyttede man lørdag af-
ten til internt at finde ud af, hvem der var
bedst til at spille bowling af komite- og ud-
valgsformændende.

Trods et betydeligt tillæg lykkedes det
Søren Claes at vinde den spændende turne-
ring, som foregik ved, at man blev smidt
ud serie efter serie, hvis man var sidst eller
næstsidst. Udskilningsløb hedder det vist
nok.
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Allan Christiansen imponerede alle ved
at nå 1244 i den vanskelige disciplin. Først
i finalen måtte han neje sig - og de 1244
var vel at mærke uden tillæg.

Torben Wurtz måtte lide den tort at gli-
de ud efter 3 serier, og det hjalp ikke meget,
at man opdagede, at han var røget af på en
tælle fejl! . En fejl er en fejl - den kan ikke
gøres om.

Det var Rødovre Bowling Hal som sponse-
rede banerne - mange tak.

Emnehæfterne
Efterhånden er det et meget stort udvalg der
er til rådighed i DIF's emnehæfter.

Hæfternes indhold spænder over højst
forskellige ting, og der er med garanti en
masse, som også en bowlingklub og/eller
-spiller kan få glæde af.

Hæfterne, som koster omkring 20-25 kr.,
kan bestilles hos Dansk Idræts-Forbunds
uddannelsesafdeling, Idrættens Hus, 2600
Glostrup, tlf. 02-45 55 55 dgl. 8.30-16.00.
En udførlig omtale af hæfternes indhold
har du kunnet se i "Idrætsliv" de senere
måneder.

TRlENt~RE

Målsætning
i idrætsforeni rdan?

MIST OMUNGDOM
Månedens Idræt stor
succes i Køge
Også Køge var med på "Månedens Idræt",
hvor unge fra skolerne indbydes til at kom-
me ned i bowlinghallen, og prøve det dejlige
spil.

Ikke mindre end 500 deltagere, kunne
man notere, og de mange børn gik med liv
og lystighed ind for sagen i de 4 uger, arran-
gementet kørte. At der var så mange skyl-
des, at de børn, som i forvejen bowler i
hallen, virkeligt aktivt gik ind for, at deres
kammerater fra byens mange skoler, også
have chancen.

- Jeg mener, at langt de fleste har været
her en eller flere gange siden, udtaler Ragna
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Skødt, som er ungdomsleder i SBU og dag-
lig leder i bowlinghallen.

Som det eneste amt i landet, gav Roskil-
de Amt, hvor hallen ligger, ikke tilskud til
de unge, som måtte betale kr. 6 for at være
med. Men der er sandelig noget at bygge på
i Køge.

U-Træf i Silkeborg en ny succes
Selvom alle de fine var i Norrkoping for at
være med ved ungdomseuropamesterskaber-
ne, blev U-træf 2 i Silkeborg den 14. og 15.
april en virkelig fin succes. Under ledelse af
IKK-instruktørerne Preben Andersen og Son-
ja Olesen og med Benny Petersen, Silkeborg
kredsens ungdomsleder som vært, gik de to



dage som en leg med masser af kundskaber
om både det ene og det andet til følge.

Rart at se, at der er flere, der kan det
"lille" job det er at køre et U-træf.

Ungdomselitetræf i Gladsaxe i juni
Det bliver Gladsaxe, som lægger hal og lo-
kaler til, når næste ungdomselitelejr finder
sted. Det foregår den 1.-3. juni, og under
ledelse af Leo Klitte.

Unionernes ungdomsudvalg indstiller de
10 fra hver zone (øst og vest), som kan kom-
me i betragtning, men skal tage- højde for,
at de skal finde kommende landsholdsspil-
leremner, og vælge blandt de af de nuvæ-
rende, som ikke er for gamle, når næste
internationale ungdomsarrangement, UNM
i første week-end i februar 1985, finder sted.
Reelt vil det sige, at deltagerne ikke må være
fyldt 17 år den 1.9.1984, og at de altså ikke
må være født før 1.9.1967.

Guldkeglen
I lighed med et tilsvarende arrangement i
Sverige, er der forslag om at indføre en tur-
nering her til lands for unge: GULDKEG-
LEN skal den hedde.

Turneringen spilles mellem ungdomsuni-

onsmestrene, og vil som sådan få en samlet
deltagelse på 54 spillere.

Men nu skal forslaget altså lige godkendes
først.

De laver for megen ballade
Desværre ser vi en gang imellem, at vore un-
ge har svært ved at indordne sig under de
regler og almindelig adfærd, som nu en gang
hersker. Selvom man i bowlingsporten giver
de unge rimelig lang snor, er der ind imellem
nogle, som ikke kan lade gadedrengemane-
rerne blive hjemme når de er ude.

Senest har vi kunnet notere et yderst be-
klageligt tilfælde på Fyn, hvor en jydsk
klub's unge, raserede et par værelser på det
hotel, hvor de boede.

Forbundet har valgt at spørge den pågæl-
dende klub, hvad de agter at gøre ved det,
underforstået naturligvis ud over at dække
skaden helt ind. Man forventer nok, at bal-
laden får yderligere konsekvenser for de der
var indblandet fra klubben.

Det skal fastslå's, at der vil blive slået
hårdt ned i gentagelsetilfælde. Det er ikke
for at spille bussemænd, men de forældre,
som overlader børnene i ledernes varetægt,
skal kunne stole på, at der er tilbørlig dis-
ciplin hos os også.

ANNONCER
Der er mulighed for at indrykke annoncer i landslederbladet, BOWLING-IN-
TERN. Så har du et budskab som du mener alle bør vide, så kontakt bladets
koordinator for en snak. Da bladet sendes til en kreds af bowlingledere i hele
landet, og til klubberne, har du herved en oplagt mulighed for at komme i
kontakt med disse.
Priserne er her: 1/4 side kr. 400,00 - 1/2 side kr. 650,00, 1/1 side kr. 1.000.
Alle priserne er excl. moms.

BEMÆRK, at de nævnte annoncepriser er IN CL. opsætning. Ring og få
en snak om mulighederne for 4-farvede bil/eder i annoncerne.
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FRA A+O-UDVALGIT
KBU-PROTEST MOD
SBU OG BK LYNGBY
Bowlingklubben Lyngby har i mange år haft
hjemme- og træningsbaner i det københavns-
ke område, trods det, at de er medlem af
Sjællands Bowling Union. Dette har kunnet
lade sig gøre ved, at KBU har ydet en dispen-
sation - men KBD har ønsket at få denne
kikket nærmere efter i sømmene, og da de
involverede parter ikke kunne blive enige
om dispensationens omfang og varighed, an-
lagde man sag via A-O-udvalget for at få en
afgørelse.

KBU's protest blev indleveret allerede i
eftersommeren 1983, men da der samtidig
var forhandlinger i gang mellem KBD og
SBU om en sammenlægning under en eller
anden form, erklærede KBD sig indforstå-
et med, at A-O udvalget ikke sådan lige med
det samme behandlede affæren, men afven-
tede resultatet af sammenlægningsforhand-
lingerne. De så jo allerede på et tidligt tids-
punkt ud til at skulle gå i orden.

I januar 1984 mente KBD ikke, at det var
betimeligt at vente mere på en behandling,
men da denne var svær og uanset udfaldet
ville blive til svær skade for nogle af de in-
volverede, gik parterne med til A-O udval-
gets forslag til afslutning af sagen:
1. SBU og KBU er enige om, at de nuværen-

de love skal forstås således, at såvel en
nyoprettet som en eksisterende klub skal
afvikle deres turneringskampe og stævner
i en bowlinghal, der er beliggende i om-
rådet for den union, de er tilsluttet.

2. Unionerne er enige om i fællesskab at på-
se overholdelsen af denne aftale og om
nødvendigt sanktionere genneførelsen af
den overfor klubberne.

3. BK Lyngby, der er tilsluttet SBU, men
som gennem flere år på dispensation fra
KBU har afviklet deres turneringskampe
og stævner i Gladsaxe/Rødovre bowling-
hal, er indforstået med at respektere af-
talen, dersom den forventede sammen-
lægning mellem SBU/KBU på et senere
tidspunkt måtte blive ophævet.
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4. Såfremt sammenlægningen af KBU og
SBU ikke måtte blive gennemført fra sæ-
son 1984/85, genoptages nærværende sag
til behandling. •

ANKE FRA BKTREKANTEN
OVER EN JBU-AFGØRELSE OM
EN SPILLERS BERETTIGELSE
TIL AT DELTAGE I EN TURNE-
RINGSKAMP
Med baggrund i forhåndenværende informa-
tioner, havde JBU givet spilletilladelse til
Heino Lauritsen SBwK, som som følge der-
af deltog i sin klubs turneringskamp mod
Trekanten. Imidlertid viste det sig, at JBU's
oplysninger hvilede på et forkert grundlag,
idet Heino Lauritsen's klubskifte indicere-
de en karantæne på de lovmæssige 3 måne-
der. Det var blevet oplyst, at Heino Laurit-
sen havde skiftet bopæl fra en kreds til en
anden, og dermed var berettiget til en kort
karantæne. Det viste sig imidlertid, at der
ikke var tale om flytning af bopæl fra en
kreds til en anden, hvorfor den lange karan-
tæne kom ind i billedet. JBU tog det stand-
punkt, at når man een gang havde givet spil-
letilladelsen, som levrigt senere blev ændret,
så ville man stå ved denne i den aktuelle
kamp. Dette standpunkt blev så anket af
Trekanten,

A-O udvalget fandt frem til følgende:
I sagens bahandling har deltaget hele ud-
valget.

Ved kendelse af 10.10.1983 harJBU bl.a.
bestemt, at Heino Lauritsen (fortsat) har ka-
rantæne til den 15. november 1983, ogat de
kegler Heino Lauritsen opnåede i kampen
den 2. 10. 1983 mellem SBwK II - Trekan-
ten III ikke skal fratrækkes.
Den 24.10. 1983 (modtaget i Kolding

Kredsen samme dag) er kendelsen anket af
BK Trekanten med påstand om, at SBwK
fradømmes Heino Lauritsen's keglefald iden
pågældende kamp.

Hvad angår sagens nærmere hændelses-
forløb henvises til sagsfremstillingen i JBU's
kendelse (se indledningsvis en forkortet ud-



gave). SBwK har ikke ønsket at kommentere
sagen overfor A-O-udvalget.

A-O-udvalget skal udtale:
Som sagen er indbragt for udvalget er

det eneste spørgsmål udvalget skal tage stil-
ling til, om det keglefald Heino Lauritsen op-
nåede i kampen SBwK II -BK Trekanten III
den 2.10 1983 skal fratrækkes. Det må såle-
des på baggrund af JB U's afgørelse af 10.10.
1983 lægges til grund, at Heino Lauritsen
har haft karantæne i tiden fra den 15. au-
gust til den 15. november 1983. Selvom det
allerede heraf følger, at Heino Leuritsen ikke
har været spilleberettiget den 2) O. 1983,
bemærkes det, at det påhviler den enkelte
spiller og dennes klub selv at påse, at karan-
tænebestemmelserne overholdes. Både Heino
Lauritsen og SBwK vidste eller burde have
vidst, at Heino Lauritsen flyttede fra Ikast
til Bording, og at denne flytning ikke kunne
bevirke nogen nedsættelse af karantæneti-
den på 3. måneder. Det forhold at JBU fejl-
agtigt har meddelt Heino Lautitsen og klub-
ben, at Heino Lauritsen var spilleberettiget
den 2.10., findes derfor ikke at kunne til-
lægges selvstændig betydning for sagens af-
gørelse, idet både Heino Lauritsen og SBwK
vidste eller burde have vidst, at dette ikke
var tilfældet. Der vil derfor være at afsige
sålydende eenstemmige

KEN DELSE:
DEN AF BK TREKANTEN INDGIVNE
PROTEST TAGES TIL FØLGE.

Heino Lauritsen (og dermed også SBwK)
fratages det af ham i turneringskampen den
2.10.1983 mod BK Trekanten III opnåede
heglefald.

Denne kendelse kan i henhold til Dansk
Bowling Forbund's love § 16.8 inden 14 da-
ge fra dags dato indankes for Dansk Idræts-
forbunds Amatør- og Ordensudvalg.

Det af BK Trekanten indbetalte deposi-
tum på kr. 500,00 tilbagebetales klubben.

Frederiksberg den 4. februar 1984
Amatør og Ordensudvalget

Poul Erik Pedersen

Kendelsen er ikke appeleret.

•

PROTEST FRA SAS OVER
AFGØRELSE TRUFFET AF
SENIORUDVALGET VEDR.
TURNERINGSKAMP
SAS OG LYNGBY
Det vil fremgå af sagsbehandlingen, hvad
denne spegede sag handler om. Udvalget
erklærede dets formand Poul Erik Pedesen
for inhabil, da han er formand for Rossini
og spiller på denne klubs 1. hold (som re-
gel da). Rossini havde interesser i sagens
udfald.

I sagsbehandlingen deltog derfor de re-
sterende medlemmer af udvalget.
Indledningsvis gjorde A-Q-udvalget opmærk-
som på, at man havde nogen betænkelighed
ved overhovedet at behandle sagen, i og med,
at der ikke i dennes indledende face forelå
nogen egentlig protest. Som eneste faste
holdepunkt fandtes seniorudvalgets skrivelse
af 22.2.1984 og SAS's anke af dennes kon-
klusion.
Inden udvalgets behandling forespurgtes

parterne om man ønskede at udvalget skulle
behandle seniorudvalgets skrivelse. Det var
man enige i.

Seniorudvalgets skrivelse af 22.2.1984 fin-
der således:

"at det er en særdeles kedelig sag:
1) fordi der ikke foreligger nogen egentlig

protest at tage stilling til fra nogen af de
implicerede parter.

2) fordi det er uomtvisteligt, at et par af
seniorudvalgets medlemmer igennem de-
res medvirken har været med til at "for-
kludre" denne sag:
A) idet Thomas Sørensen - SBU's davæ-
rende seniorleder - efter opfordring fra
Lyngby havde påtaget sig at sørge for
flytning af de kampe, der var placeret så
tidligt lørdag eftermiddag, at Lyngby ikke
var i stand til at stille med sit stærkeste
mandskab.
B) og fordi formanden for turneringsho-
miteen, Erik Raun, med sin indgriben i
sagen har givet Lyngby den klare opfat-
telse, at han noh skulle sørge tor, at kam-
pen blev udsat. Det skal nævnes, at Erik
Raun med få timers varsel meddelte
SAS, at kampen var flvttet.

SAS var naturligvis meget utilfredse med en
udsættelse at hampen på dette sene tids-
punkt, hvorefter man rådferer sig med KBU
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seniorlederen, Jørgen Jørgensen, såm råder
SAS til at stille op på det fastsatte tidspunkt
og spille kampen, selvom modstanderne ikke
skulle komme.

Med baggrund i den manglende protest,
kunne seniorudvalget vælge helt at afvise en
behandling af denne sag. Seniorudvalget har
dog valgt at tage stilling i sagen, idet en af-
visning vil have som konsekvens, at kampen
betragtes som spillet på det oprindeligt fast-
satte tidspunkt med SAS som vinder 8-0
uden kamp. Dette vil bl.a. medføre:
1) at Lyngby efter udvalgets mening straffes

unødigt hårdt, idet klubben har haft god
grund til at tro på Erik Raun 's forsikring
om, at kampen var udsat til senere.

2) at en afgørelse uden kamp ville kunne få
afgørende betydning for både op- og ned-
rykning, og dermed involvere andre end
de berørte klubber.

Med dette som baggrund har seniorudvalget
afsagt følgende kendelse:

Den mellem SAS og Lyngby til den 19.
november berammede kamp i Danmarks-
turneringens 2. division/øst vil være at be-
tragte som ikke spillet.

Det pålægges klubberne snarest muligt at
aftale dato for en ny kamp. Af hensyn til
afslutningen i divisionen, skal kampen dog
være afviklet senest den 1. april 1984.

For god ordens skyld skal det nævnes, at
et enkelt medlem af seniorudvalget er uenig
i denne kendelse. Vedkommende finder, at
seniorudvalget med baggrund iden manglen-
de protest skulle afvise sagen.

Den 27.2.1984 påankes seniorudvalgets skri-
velse af 22.2.1984 af SAS.

Ved sagens behandling i A-D-udvalget er
de skriftlige indlæg blevet suppleret med
mundtlige forklaringer fra SAS (Benny Pop-
pe og Erling Hansen) og Lyngby (Frank Ras-
mussen og Erik Sørensen). Endvidere deltog
Thomas Sørensen, SBU's på spilletidspunk-
tet værende formand for seniorudvalget og
fra DBwF' turneringskomite deltog forman-
den Erik Raun.

Sidstnævnte blev af udvalget forespurgt
om han havde fortilfælde i forbindelse med
generelle flytninger. Erik Raun kendte ikke
til noget fortilfælde og bekræftede, at der
ikke i forbundets love og bestemmelser
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fandtes noget, som direkte kunne anvendes,
når ønsker om generelle flytninger fremkom.

Parterne bekræftede iøvrigt hændelsestor-
løbet i sagen.

A-D-udvalget skal udtale:
Som sagen er indbragt for udvalget, er

det eneste spørgsmål udvalget skal tage stil-
ling til, om der i DBwF's love og bestem-
melser er hjemmel for en generel flytning af
kampe. Dette er IKKE tilfældet.

I DBwF's bestemmeser § 28 stk. 12.0,
står: "Datoen for berammede kampe kan
kun undtagelsesvis ændres. Ansøgning herom
skal i så tilfælde skriftligt tilstilles turnerings-
komiteen senest 2 uger før kampens afhol-
delse.

Seniorudvalget kan i særlige tilfælde i
samråd med de implicerede klubber forlange
en kamp flyttet til et andet tidspunkt. Også
her gælder 2 ugers varsel. "

Med udgangspunkt i ovennævnte paragraf
er der ikke i denne sag indgivet nogen skrift-
lig ansøgning om flytning af kampen. Det
forhold, at Erik Raun har lovet at flytte
kampen kan ikke tillægges nogen afgørende
betydning, da både klub og turneringskomi-
teen burde have vidst at dette skulle foregå
skriftligt. Der vil derfor være at afsige såly-
dende enstemmige

KENDELSE:
DEN AF SAS AFGIVNE PROTEST TAGES

TIL FØLGE
Turneringskampen mellem SAS og Lyngby
den 19. 11.1983 må betragtes som spillet
på det oprindeligt fastsatte tidspunkt med
SAS som vinder 8-0 uden kamp.

Denne kendelse kan i henhold til Dansk
Bowling Forbund's love §16.8 inden 14 da-;
ge fra dags dato indankes for Dansk Idræts-
Forbunds Amatør- og Ordensudoelg.

Det af SAS indbetalte depositum på kr.

500,00 tilbagebetales klubben.
Frederiksberg den 12. april 1984

p.u.v.
Lisbeth Garnum

Kendelsen er ikke appelleret af Lyngby.
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Fremmedlegemer på tilløbsbanen KAN være til gene, men det er spillerens eget ansvar at
kontrollere om "banen er fri", mener Amatør- og ordensudvalget.

PROTEST FRA HEN KEL
MOD TROTTERNE OMHANDLENDE
OVERTRÆDELSE
BK Henkel protesterede imod at en spiller
fra BK Trotterne havde overtrådt i et slag i
4. serie, 5. rude. Spilleren anførte, at han
havde overtrådt som følge af, at han gled i
et stykke cellofan, som var hvirvlet ind på
tilløbsbanen. Der blev for alle tilfældes
skyld spillet en provisorisk rude, på op-
fordring af turneringslederen.

I sagsbehandlingen blev A-O·udvalgets
formand Poul Erik Petersen, erklæret for
inhabil af udvalget. Poul Erik Petersen er
formand for Rossini, og spiller på denne
klubs 1. hold. Rossini havde interesser i
sagens udfald.

Det resterende udvalg, Vibeke Hedager,
Mogens Nymann, Lisbeth Garnum og John
Jørgensen, enedes om følgende behand-
ling:

Ved kendelse afsagt af DBwF's seniorud-
valg den 6.2.1984 hedder det:

"Protesten drejer sig om fodfejl begået af
Sven Erik Balleby ; BK Trotterne i turne-
ringskampen mellem BK Trotterne og BK
Henkel i 2. division/Øst, herrer. Fodfejlen
blev begået i 4_ series 1. slag i 5. rude.

Ifølge det for os oplyste, er begge parter
enige om, at Sven Erik Balleby har overtrådt,
men spilleren påstår, at han har overtrådt,
fordi han gled i et stykke cellofan, såm låpå
tilløbsbanen.
Da det således ikke fra nogen side anfæg-

tes, at der har været todieit, er det udeluk-
kende et spørgsmål om, hvorvidt fodfejlen
skal annulleres grundet det omtalte stykke
cellofan eller ej.

Et enigt seniorudvalg udtaler, at det fin-
des at være en spillers eget ansvar at påse, at
tilløbet kan [oregå uhindret af" eventuelle
fremmedlegemer på tilløbsbanen.

KENDELSE:
BR Henkels protest mod det af turnerings-

lederen registrerede resultat tages til følge.
Resultatet af Sven Erik Balleby's 4. serie

bliver herefter 184 kegler, hvilket giver et
samlet resultat på de 4 spillede serier på 738
kegler.

BK Trotternes samlede resultat for 4.
serie bliver herefter 1166 kegler, hvorefter
BR Henkel vinder denne serie med 1175
kegler mod 1166 og tildeles 2 points.

Kampens enedelige resultat registreres her-
efter således: BR Trotterne 4670 kegler og
6 points, BR Henkel 4312 kegler og 2 po-
in/s. "
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Trotterne har den 14.2.1984 påanket af-
gørelsen til A-Q-udvalget. I klagen anfører
Trotterne, at iflg. DBwF's turneringsleder-
håndbog § 2.5d kan turneringslederen er-
klære en kugle død, dersom spilleren for-
styrres under afleveringen af kuglen, og me-
ner, at det fremmedlegeme der fik Sven Erik
Balleby til at overtræde, må høre under den-
ne paragraf. Det omtalte stykke celotan er
gennemsigtigt, og kan derfor ikke umiddel-
bart ses med det blotte øje.

I den mundtlige redegørelse for udvalget
den 24.2.1984 fremlægger repræsentanter
fra Trotterne konsekvenserne for en eventuel
forlænget spilletid ved turneringskampe, når
alle spillere skal konstatere, hvorvidt tilløbs-
banen er i orden før afgivelse af hvert slag.

A-Q-udvalgets medlemmer er enige med
DBwF's seniorudvalg i, at det påhviler den
enkelte spiller at efterse tilløbsbanen for
fremmedlegemer på tilløbsbanen og enstem-
migt stadfæste seniorudvalgets afgørelse så-
ledes:

KENDELSE:
DBwF'S SENIORUDVALGS AFGØRELSE

STADFÆSTES
Denne kendelse kan i henhold til DBwF's
love, § 16 stk. 8, inden 14 dage fra d.d. ind-
ankes for Dansk Idræts-Forbunds Amatør-
og Ordensudvalg.

Frederiksberg, den 12. april 1984
p.U.v.

Lisbeth Garnum

Kendelsen er ikke appeleret.

DANSK BOWLING
FORBUND

ønsker alle haller, unions- og
kredsledelser, klubber og

medlemmer

GOD SOMMER
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KOMMENTAB
LærafjBU

"En klokkeren prototype på et repræsen-
tantskabsmøde" kaldes JBU's årsmøde i Vi-
borg imarts måned,

Og mødet stod da også i skærende kon-
trast til forløbet af det møde, KBU hav-
de holdt ugen i forvejen - selvom strukturen
i de to unioner jo ligner hinanden en hel del.

Det er svært at få øje på de intensioner,
den lille gruppe som gang på gang gik på ta-
lerstolen for at fremføre deres kritik -
havde i KBU. Deres indlæg gik primært på
kritik af visse lederes manglende evner, og
med risiko for at blive beskyldt for at for-
søge at opdrage på de pågældende, dette:
man overskrider grænsen for anstændighed,
når man angriber folk for ikke at være dyg-
tige nok. Det kan de ikke selv gøre for, og
uanset hvordan man vender og drejer det,
kan der med lethed udføres et pænt og so-
bert arbejde, selvom det ikke ser strålende
og flot ud. Det har vi da heldigvis mange,
mange eksempler på i bowlingsporten.

Repræsentantskabsmødet i JBU var ke-
misk renset for tendenser af samme karak-
ter som i KBU. I grunden kunne undertegne-
de godt unde ledelsen i København, at de
kunne blive fri for den energiudfoldelse,
som blev tilfældet, og som nogle i misfor-
ståelse kalder: demokrati, men som andre
ved hvad er: sure opstød med baggrund i
en helt gal opfattelse af friviligt arbejde og
konstruktiv ledelse.

Når man havde lejlighed til at overvære
JBU's møde og nøje iagttage, hvilken adfærd
deltagerne udviste, kan det fastslås, at der ik-
ke var tale om, at de var uinteresserede. Alle
fulgte levende med i, hvad der foregik, og de
indlæg der var bar præg af saglighed og hav-
de som mening, at yde bidrag til unionens
fortsatte gode virke.

Jamen; hvorfor så denne store forskel?
Jeg vil vove den påstand, at man i Jylland

virkelig har forstået, hvad kredsarbejdet in-
debærer. I Jylland behandles på kredsmø-
derne de mange ting, som unionen og for-

Kim Jensen, seniorleder i JBU, var med sine
gennemarbejdede oplæg med til at give re-
præsentantskabsmødet stil og profil.

bundet har at byde på, og i Jylland har man
indset det praktiske i, at afholde disse kreds-
møder på et sådant tidspunkt, at også for-
bundet har en chance for at få sine ting ud.
Kredsmøderne kører umiddelbart før uni-
onens møde, og de er alt andet end kede-
lige. Der diskuteres på livet løs, der frem-
sættes ideer og teorier, og der kritiseres
naturligvis også i lange baner. Men så kom-
mer forskellen:

Når repræsentanterne fra klubber og kred-
se så kommer til unionens repræsentant-
skabsmøde, ja, så er sagerne færdigbehand-
let, og ingen føler sig kaldet til at GENTA-
GE DEBATTERNE FRA KREDSM0DER-
NK·Man ved, hvor man skal stå, og har så
megen respekt for meningen med unions-
repræsentantskabsmødet, at man ikke kun-
ne drømme om, at pleje sine synspunkter
een gang til ved den lejlighed.

Det giver automatisk et roligt forløb, og
et klart og utvetydigt udgangspunkt for de,
der skal være med på DBwF's repræsentant-
skabsmøde. Unionen ordner sine forhold
stille og roligt, og det giver nu en gang de
bedste forudsætninger for at arbejde i det
daglige. John Jørgensen
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Før man stemmer
Ved visse lejligheder flyver det rundt i luften
med udtryk som: "mangel på demokrati i
dansk bowling" og det helt nye "godfather-
syndrom" m.m.m. Dette sidste interessante
udtryk omfattede i fjor dansk bowling for-
bunds ledelse, men er på det seneste blevet
udvidet til også at gælde de stakkels ledere
i Københavns Bowling Union.

Nu er der nok et par stykker, som ikke er
helt med på, hvad sidstnævnte udtryk egent-
lig betyder, men vi kan ikke komme det nær-
mere her end at henvise til en af de første
gange, vi selv stødte på udtrykket. Man talte
om "beostær-syndrom" - og en beostær er
en fugl, som kan snakke, men som naturlig-
vis ikke aner, hvad det er den siger.

Derimod kender vi godt den gentagne på-
stand om "manglende demokrati" - Den på-
stand har medført, at KBU's repræsentan-
ter vedtog et af SISU indgivet forslag om
ændring af repræsentantskabets sammensæt-
ning til DBwF's årlige møde. Foranledningen
var et fra DBwF-FU stillet forslag, som ned-
satte unionernes repræsentation til fordel
for, at komiteformændene fik stemmeret.
DBwF-forslaget bliver slet ikke fremsat på
maj mødet, fordi det ville blive blæst langt
ud i Furesøen, og kulet ned på et passende
sted cirka midt ude. Så det er der ikke nogen
grund til at spilde mødets kostbare tid med.

Men det har medført lidt røre i andedam-
men det forslag. Man er bange for i Sisu, og
den angst har man overført til KBU's samle-
de repræsentantskab, at de senere års "kla-
re tendens", som det hedder, vil medføre at
DBwF om et år eller to vil være i den situa-
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tion, at et ekstra "formandsmøde" er til-
strækkeligt til at afvikle repræsentantskabs-
mødet. KBU synes, at repræsentanternes
antal skal udvides, og foreslår at mødet be-
står af følgende folk: forbundsbestyrelsen,
unionsbestyrelserne (eller unionsforretnings-
udvalgene, der hvor der er kredse vel sagtens)
og af en repræsentant fra hver af de faste ud-
valg og komiteer, samtlige kredsbestyrelses-
medlemmer fra de respektive unioner og
repræsentanter fra klubberne, fordelt mel-
lem unionerne efter forholdstal, udregnet på
basis af licenser pr. 1. januar. Vel at mærke:
under iagttagelse af, at antallet af klubrepræ-
sentanter skal udgøre det samme antal, som
det samlede antal personer, som kommer fra
de førstnævnte 4 kategorier!

Se, det LYDER jo godt, sådan ved første
øjekast - og ser ud til at medføre et mægtigt
demokrati på forbundets repræsentant-
skabsmøder.

Men lad os lige kikke lidt på, hvordan udvik-
lingen har været de senere år og dermed har
været med til at forme "den klare tendens".

På eet afgørende område har den taget fart,
nemlig i spørgsmålet om oprettelse af kredse.
De er blevet skabt for at aflaste unionsbe-
styrelserne i deres arbejde, men de har sam-
tidig i de to unioner, hvor de virker, fået
overordentlig stor betydning og indflydelse,
når det angår den organisatoriske side af sa-
gen.

Det er reelt i kredsene, der foregår mest,
og kredsenes årlige repræsentantskabsmøder
deltager livligt i debatten om, hvordan tinge-
ne skal gribes an, primært i unionen.

KLUBBERNE deltager i kredsenes repræ-
sentantskabsmøder, og det er så dem, der
vælger kredsledelserne. På UNIONERNES
repræsentantskabsmøder deltager igen klub-
berne, og KREDSENES LEDELSER. Uni-
onsrepræsentantskabsmøderne vælger så de,
der skal repræsentere unionen i forbundets
møde - altså: demokratiet virker derhen, at
klubberne indirekte har den afgørende ind-
flydelse på, hvem der til sidst er med på for-
bundsrepræsentantskabsmødet. En naturlig
og såre almindelig demokratisk proces, som
ikke kan gøres meget bedre.

Det samlede antal mødedeltagere vil, hvis
KBU-forslaget vedtages, komme op på om-



kring 140 stemmeberettigede personer, og
det er mere end en tredobling af det nuvæ-
rende tal. Så er det vi spørger:

Er demokrati et spørgsmål om at være
mange". Er de demokratiske principper ikke
i lige så høj grad imødekommet ved den valg-
funktion vi har nu, hvor processen starter i
klubberne, går over kredsene og slutter i u-
nionerne?

Unionsrepræsentantskabsmøderne har jo
også rigelig lejlighed til at diskutere for-
bundsanliggender. En lejlighed, som man da
også benytter sig af til at snakke forbund. Ik-
ke til alles glæde har vi bemærket landet
over. Man vil hellere snakke forhold, som di-
rekte angår kredsene og unionerne.

r-c: ~~~
(\~// .

Hvis forslaget fra SISU/KBU vedr. O\~~
ændring af repræsentanternes \)~(,o~~~<:> ~

sammensætning og som kon- ~~ Q>4?
sekvens heraf, antal; skal pengene ~
til dette forum findes andre steder.
Allan Christiansen og co får travlt med
at finde besparelser, så der kan blive råd
til 3gange så mange personer på DBwF's
repræsentantskabsmøder.

Selvom det ligger i forslagets motivering, at
"det naturligvis bliver meget dyrere, men på
den anden side må forbundets årlige repræ-
sentantskabsmøde helt afgjort være forbun-
dets vigtigste udgiftpost" , så er det nok værd
at bemærke sig, at den samlede udgift sådan
med et slag på tasken, og hvis det da ellers er
meningen at forbundet skal betale ALLE ud-
gifter, kommer op på omkring 180.000 kr.
i 1985, mod et budget på kr. 65.000 - og
at tendensen vil blive afgjort stigende med
flere udvalg, flere kredse, og (må vi da håbe)
flere medlemmer.

Jo, der er nok at tage med i vurderinger-
ne, inden man stemmer om dette forslag
fra Sisu, vedtaget af KBU's repræsentanter.

John Jørgensen
(Opmærksomheden henledes
på, at indlæg under rubrikker-
ne KOMMENTAR og DEBAT
står helt for den enhver tid
værende undershrioers egen
regning)

W
~\\ \
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INTEBNATIONALT
Kære FIQ - Vågn op!

I bowlingkredse overalt på jorden kniber det
lidt med, at dønningerne vil lægge sig oven-
på de skandaløse forhold, som herskede ved
verdensmesterskaberne i Venezuela i okto-
ber 1983. Hvem bærer ansvaret for forhold
så ringe, at det alvorligt blev overvejet i
sidste øjeblik at fly tte VM til USA?
MORT LUBY, chefredaktør for det ame-
rikanske BOWLERS JOURNAL, og 3. ge-
neration på denne plads, er ikke i tvivl:
ansvaret hviler på FIQ's skuldre. Læs her
hans artihhel om dette:
VM-kampene i Venezuela var en ren katas-
strofe. Ansvaret bærer det internationale
forbund, FIQ, som dog kastede skylden
på Venezuela's bowlingforbund. Nu siger
FIQ, at næste VM - i Helsingfors - vil kom-
me til at fungere. Alle forsikrer mig, at den
finske formåen på organisationsområdet er
perfekt. Det lyder jo godt!.

Personligt har jeg overværet VM-bowling
i 20 år, og kan forsikre jer, at tidsprogram-
merne aldrig har kunnet overholdes, uanset
hvem der har haft ansvaret for arrangemen-
tet. Grunden er ikke arrangeremens udue-
lighed, men at FIQ ikke kan skabe et re-
levant program.

Den væsentligste årsag til at dagspro-
grammet ofte forsinkes 3-4 timer, er at
spillerne skal bytte banepar efter en se-
ries afslutning. Det er ulogisk, for på den
måde kan et langsomt spillende hold for-
sinke hele mesterskabet. Når man endelig
er klar til at bytte banepar, begynder folke-
vandringen. Tasker, kugler og andet tilbehør
skal flyttes til et andet banepar. Spillerne
vandrer omkring i venten på at komme til
at spille.

Efter VM i Manilla 1979 skrev jeg til
FIQ og foreslog at man skulle spille 3 se-
rier i træk på samme banepar. Det vil spare
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timers venten. FIQ købte ikke dette forslag.
Spillet ville være mere sportsligt korrekt, når
der blev byttet banepar efter hver serie, var
svaret. Vrøvl siger jeg. Enhver spiller ved, at
ingen kan garantere absolut neutrale baner
i en hel bowlinghal!

SLOW-bowling
Hvor bruger FIQ ikke sin egen regel om
"slow-bowling"? Der var dog en gnist af for-
håbning, da FIQ efter Manila indførte en
ny regel som straffede spillets sabotører.
Men en regel, som ikke efterleves, er ingen
regel. Visse advarsler forekom i Caracas, men
ingen egentlig straf til nogen.

I
Jeg mener ikke, at deltagerne skal sjaske

gennem sit program. Absolut ikke. Man skal
skal naturligvis have tid til at koncentrere
sig, når man står klar på mesterskabsbaner-
ne. Men 3-4 timers forsinkelse hver dag
medvirker ikke til, at spillerne kan gøre de-
res bedste.

'Andre problemer
Spilleprogrammet er lagt forkert op. Ti dage
er alt for lang tid til et internationalt mester-
skab. Lægger man dertil rejsetiden og de
dage man skal bruge til akklimatisering, ta-
ger eventyret mindst 3 uger. Måske en fin

'ferie for mange funktionærer med vel til-
lavede traktementer. Men for spillerne, som
i reglen må ofre feriedage for egne penge for
at være med i et VM, er tiden for lang.

Stryg den indledende single-kamp og spar
derved to dage. FIQ uddeler nu individuelle
medaljer for singlespil (6 serier), all events
(24 serier) og til de 3 bedste i trinfinalen.
Er der nogen som kan fortælle mig, hvem
det egentlig er, der er verdensmester indi-
viduelt.

Mort Luby



Den nye verdenspræsident
er død
Soetopo Jananto, som på FIQ kongressen i
Venecuela i oktober 1983 blev valgt til ny
verdenspræsident, døde den 25. januar i år.

Soetopo blev knapt 50 år.
Han stiftede det indonesiske bowling for-

bund i 1970 og var organisationens præsi-
dent til sin død. I 1977 blev han valgt til
præsident for den asiasiske zone i FIQ, og
i 1979 til vicepræsident i verdensorganisa-
tionen.

Soetopo vil blive husket som en munter
og venlig person, som elskede sporten. Han
brugte meget af sin tid og sine penge på bow-
lingens udvikling og på FIQ, i særlig grad i
sit eget område.

Den ligeledes nylig valgte første-vice-
præsident, Roger Tessman, varetager indtil
videre de pligter, præsidenten har. Ved
næste FIQ-Kongres vil så en ny præsident
blive valgt.

Ny formand i Finland
Det finske bowlingforbund har valgt ny
formand efter Harri Liljendahl, som for ny-
lig blev valgt til vicepræsident i FIQ's euro-
pazone.

Harri Liljendahl blev afløst af Samsa
Ahokas.

"Uro" i Europa
Både i Italien og Schweiz er ledelserne i de
respektive forbund smidt regulært på porten.
Nye er valgt, og det samme gælder general-
sekretæren i Belgien, som også er skiftet ud.
I Vesttyskland tyder alt på, at bowlingfolke-
ne bliver selvstændige, hvor de indtil nu har
været med i en fællesorganisation for kegler
og beslægtede sportsgrene.

- Jeg betragter det som en fordel, at der
er kommet nye ledelser i nogle lande, siger
FIQ-præsidenten for Europa, Gosta Zelldn,
Med det kendskab jeg har til de nye folk,
som er blevet valgt, kommer der for alvor
gang i arbejdet i de sydlige lande. Det har
jo unægtelig knebet lidt i så henseende ind-
til nu.

Stryger" Europæisk"
I det svenske bowlingblad BOWLAREN er
man blevet enige om, at man for fremtiden
stryger benævnelsen Europæisk Spillestil.

Bingo
Rose Harck fra Omaha, Nebraska, USA
rejste til de amerikanske damernesterskaber
i Las Vegas for at være med i kampen om
præmierne. Det gik ikke så godt. Bedre held
havde hun, da hun forsøgte sig på en af de
enarmede tyveknægte på hotellet. Her blev
det i sandhed til en strike: fem syvtaller på
knægten gav 250.000 dollar 'i præmie. Det
kan faktisk betale sig ind imellem at rejse
ud i bowlingærinde.

Det skyldes, at FIQ i sine regler ikke længe-
re specificerer begreberne Amerikansk og
Europæisk spillernåde. Nu hedder det slet
og ret BOWLING. Når der er tale om andet
end det der hed AM, vil man fremover i
bladet anvende betegnelsen: svensk spille-
måde, altså når man spiller en hel serie pr.
bane. I Sverige vil turneringskampene så
fremover skulle spilles: Svensk Spillernåde.

Her til lands har vi nu heller ikke helt
afskaffet Europæisk Spillernåde. Ved en
lang række mesterskaber spilles på denne
måde, men det kunne vi så passende om-
døbe til f.eks. som ved et DM: 8 serier,
Aalborsk spillernåde - alt efter, hvor det
nu er!

Som det ses andet sted i BOWLING
INTERNT, er der planer om at foreslå en
anden afviklingsform for DM - så mon ikke
der i disse forslag også indgår at ændre spil-
lemåden?
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Mats Karlsson
klarer sig strålende
Den første nordiske bowlingspiller, som har
vovet springet og er blevet professionel, er
som bekendt svenskeren Mats Karlsson. Han
debuterede på de slemme amerikanske baner
i midten af januar, og har altså forsøgt at ha-
ve bowling som levebrød, i en 3 måneders tid
her i skrivende stund.

Og det går virkelig fint for vor svenske
ven. Han har i de første godt 3 måneder, ind-
spillet og fra anden side indtjent et beløb
brutto på omkring 200.000 dkr. Når de man-
ge omkostninger og skatten er fratrukket,
er der tilbage til ham selv ikke under kr.
25.000 pr. måned.

Et ganske pænt nettobeleb, og i al fald
det højeste nogen debutant har indtjent
i de første og vanskeligste måneder.

I 10 ud af 13 stævner, har han været mel-
lem præmietagerne, men har dog stadig en
1. plads til gode. En sådan vil på een gang
øge beløbene betragteligt, idet man spiller
om 35.-50.000 dollar i de stævner, hvor de
professionelle stiller op.

Ny hal - til
Bowlingsporten sejler i medvind i Norge.
I februar blev bl.a. indviet en ny 7 baners
hal i Lillestrøm. Dermed har Norge 24 hal-
ler med tilsammen 240 baner.

Desværre udvikler medlemstallet sig ikke
tilsvarende. Lidt over 900 licenserede med-
lemmer har man i Norges Bowling Forbund,
medens firmabowlingen tæller omkring
15.000 spillere. Arsagen til, at så relativt få
er med i forbundet angives til at være, at
serieprisen er så høj. Omkring 17,00 kr.
pr. serie er taksten i Norge, og dette beløb
dækkes for de fleste firmabowleres vedkom-
mende, ind af de respektive firmaer.

3 danske hædret med diplom
Ved ungdomseuropamesterskaberne i Norr-
koping blev 3 danskere hædret for deres
indsats for bowlingsporten. De fik udleve-
ret en fantastisk smukt trykt diplom med
den relevante tekst, og var: Kurt Jensen,
Bruno Stokholm og Torben Wlirtz.
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VM-hallen bliver verdens
mest moderne
Her i sommer får Malmo verdens mest mo-
derne bowlinghal. AMF investerer op imod
12 millioner i nye baner og maskiner i VM-
hallen, som også bliver først med AMF's nye
"Accu-Score", hvor al regning og resultat-
oplysning kører på data.

Udover Jette - følgende
Som nævnt under artiklen om Jette's hæ-
dersbevisninger efter VM, er hun også udset
til at være med - hvis hun har lyst - ved et
stort bowlingarrangement i Las Vegas i
sommer.

Udover hende er følgende europæiske
bowlingspillere, blevet indbudt, idet det
bemærkes, at kun een af hvert køn har kun-
net komme i betragtning:
LENA SULKANEN, SVERIGE
Verdensmester
HANNELORE HOPLITSCHEK, VEST-
TYSKLAND
Med på holdet for 3 spillere, som vandt VM.
KENNETH ANDERSSON, SVERIGE
Næstbedste svensker ved VM individuelt.
På holdet, som vandt VM for 3 spillere.
(Mats Karlsson var bedste svensker, men er
nu professionel).
PHILLIP DUBOIS, FRANKRIG
World Cup vinder i Bangkok. Nr. 2 ved VM
i Manilla 1979.
SAM ANKER, FINLAND
Bedste finne ved VM. På det finske vinder-
hold for 5 spillere.
lait altså 6 spillere fra Europa.
Turneringen er lagt i samme periode som OL
og finalerne transmitteres af det amerikanske
TV - vel at mærke over hele landet og altså
midt i OL-huldijæet.
Jeanette Baker, Australien, som 2 gange i
træk har vundet World-Cup, Bong Coo, Phil-
lipinerne og Lena Sulkanen, Sverige var ellers
på trapperne til en turne til samtlige A-stæv-
ner bl.a. i Danmark. Det havde jo pyntet
svært på disse stævner, og kunne sikkert
have vakt en betydelig opmærksomhed. De
skal nu i stedet til USA - og Danmark må
vente til en anden god gang.



Danmarks-
turneringen

For sjette gang og anden gang i træk, blev Stenhuset danske mestre. Allerede da næstsidste
runde var spillet, var dette en kendsgerning. Holdet ses her, og er: bagest fra venstre Marian
Olsen, Mie Krogshave og Anita Kristensen. Forrest fra venste: Jette Hansen, Tove Madsen,
Helle Christensen, Jonna Tohsig og holdlederen Kamel' Nielsen.

Foto: Per Kolind
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Det ene af de nye herrehold i 1. division, "ungdomsspillerne" fra Five O'cloch. Helt til venst-
re ses træneren Kurt Jensen og herefter: Lars Jensen, Jørn Olsen, Poul Mandrup, Peter Man-
drup, Lars Overvald, Henning Jensen og holdlederen Svend Hansen. I den sidste kamp var Ei-
vind Samuelsen med, angiveligt for at give holdet moral i det spændende slutspil. En dirren-
de og nervebelastet SAM fik en klo efter 2. serie - og en af de unge måtte træde til for at sik-
re holdet oprykningen.

Foto: Per Kolind

SLUTSTILLINGEN
(1. tal er point - 2. tal er gen-
nemsnittet pr. serie pr. hold)
HERRER 2 DIVISION /VEST
1. DIVISION 1 Five o'Clock 87 1126
1 Sisu 109 1164 2 ST 84 1118 2. DIVISION/ØST
2 Sundby 104 1137 3 Amici 81 1094 1 Henkel 110 1022
3 Stenhuset 96 1149 4 Fight 80 1100 2 Hook 96 1046
4 Joker 76 1121 5 Sirius 80 1102 3 SAS 95 1031
5 Stjernen 67 70 1111 6 Chock 79 1107 4 CKC 94 1010
6 LR64 62 1091 7 Viking 69 1106 5 Center 83 1001
7 Puds 57 1099 8 Centrum 62 1084 6 Hellerup 74 1004
8 Cimbrer 54 1115 9 Strike 60 1085 7 LK Nes 72 996
9 Exodus 52 1110 10 Hot Spot 38 1056 8 Rossini 46 960
10 Twenty Five 40 1093 9 Ravnsborg 38 956

DAMER 10 Lyngby 12 884
2. DIVISION/ØST 1. DIVISION 2 DIVISION /VEST
1 Rossini 95 1127 1 Stenhuset 104 1097 1 Viking 98 1033
2 Trotterne 92 1117 2 Exodus 86 1078 2 Kammeraterne 93 1030
3 Henkel 82 1098 3 Sporvejene 83 1069 3 Brasilia 88 1037
4 KBK 1940 82 1121 4 Puds 82 1072 4 Top 10 84 996
5 SAS 80 1104 5 Fight 70 1044 5 Top 5 78 1006
6 B64 72 1097 6 Starlet 68 1037 6BCM 66 967
7 Ellipsen 61 1046 7 Hot Spot 63 1036 7 Op-Ned 61 988
8 Lyngby 60 1060 8 Sundby 62 1062 8 Sirius 56 971
9 Hellerup 48 1085 9 Sisu 56 1042 90BwK 54 980
10 LC82 48 1072 10 Chock 46 1040 10 Amici 42 965
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Ungdoms-
Europames
terskabet

PAR - PIGER
1. Holland 2 2235
2 Sverige 1 2212
3 Danmark 3 2208
Betina Kristensen/Lene Klitte

20 Danmark 1 ; 1997
Gitte Hansen/Lise Lotte Nørgaard

23. Danmark 2 1950
Hanne Oredsen/Jette S Pedersen

3 MANDS HOLD - PIGER
1 Holland 1 3328
2 Danmark 2 3317
Lene Klitte/Jette S Pedersen/
Betina Kristensen

3 Vesttyskland 3300
15 Danmark 1 2960
Lise Ltte Nørgaard/Gitte Hansen/
Hanne Oredsen

5 MANDS HOLD - PIGER
1 Sverige 5755
2 Holland 5459
3 Vesttyskland 5420
5 Danmark 5257
Lene Klitte/Lise Lotte Nergaard/
Gitte Hansen/Jette S Pedersen/
Betina Kristensen

INDIVIDUELT
1 Lene Klitte, Danmark 4757
2 Christine Treveus, Sverige 4702
3 Helen Minnebruiker, Holland 4585
4 Eva Haggqvist, Sverige _4466
5 Monique Pleysier, Holland 4462
6 Karina Lantz, Sverige 4430
7 Annemieke Dagelet, Holland 4403
8 Michaeia Viol, Vesttyskland 4399
9 Silvia Nierhaus, Vesttyskland 4365
10 Maria Colling, Sverige 4342
27 Betina Kristensen (18) 3112
28 Jette S Pedersen _ 3092
34 Lise Lotte Norgaard 3069
44 Gitte Hansen, Danmark 29.44
48 Hanne Oredsen, Danmark 2815

PAR- DRENGE
1 Sverige 3 2311
2 Finland 1 2263
3 Norge 2 2252
9 Danmark 1 2232
Ole Jørgensen/Hardy Larsen
15 Danmark 3 2184
Bjarne Thomsen/Allan Christiansen
25 Danmark 2 2034
John Guldbæk/Allan Nielsen

3 MANDS HOLD - DRENGE
1 Sverige 1 3555
2 Finland 2 3552
3 Vesttyskland 1 3542
8 Danmark 2 3404
Ole Jørgensen/Allan Nielsen/
John Guldbæk
9. Danmark 1 3385
Bjarne Thomsen/Hardy Larsen/
Allan Christiansen

5 MANDS HOLD
1 Sverige 6023
2 Finland 5983
3 Belgien 5805
6 Danmark 5457
John Guldbæk/Ole Jørgensen/
Bjarne Thomsen/Allan Christiansen/
Hardy Larsen

INDIVIDUELT
1 Raymond Jansson, Sverige 4919
2 Janne Sulander, Finland 4911
3 Ulf Hamnas, Sverige 4898
4 Helge Jakobsen, Norge 4834
5 Jari Jonasson, Finland 4811
6 Hardy Larsen, Danmark 4779
7 Tom Hahl, Finland 4753
8 Goran Carlsson, Sverige 4734
9 Lars Lindback. Sverige 4733
10 Marco Maaswinkel, Holland 4730
25 Allan Christiansen (18) 3341
34 John Guldbæk 3264
39 Bjarne Thomsen 3205
40 Ole Jørgensen _ .. 3191
45 Allan Nielsen 3138
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Individuel
Europa-cup

HERRER:
1. Ton Plummen, Holland
2. Patrick Rolland, Frankrig
3. Roberto Galdini, Italien
4 Jose Estevez, Spanien

En række ungdomsspillere, som er blevet lidt
ældre, var i week-enden 10.-11. marts samlet
i Odense Bowlinghal til de årlige old boysl
girls-mesterskaber. Der blev dystet over 8
serier, og både individuelt og par.

Resultaterne i toppen blev.:

DAMER
1 Lilly Rasmussen, CKC 1520
2 Tove Madsen, Stenhuset 1459
3 Kathe Laugesen. HBK 1452
4 Anna Pedersen, LBC 1432
5 Ena Pagel, HBK 1405
6 Grethe Nielsen, Top 10 1402
7 Conni Buchardt, SAS 1400
8 Ruth Andersen, Kamm 1398
9 Lilly Jensen, Sporvejene 1391
10 Edel Larsen, HBK 1388

HERRER
1 Jørgen Johansen. Lyngby 1542
2 Flemming Buchardt, SAS 1540
3 Louis Pagel, HBK 1523
4 Erik Nielsen, HBK " 1514
5 Teddy Schartau, AMICI 1506
6 Helge Nevers, Joker 1496
7 Rene Sørensen, Joker : 1496
8 Viggo Christensen, Joker 1482
9 Villy Aggerholm, Stenhuset 1444
10 Bent Olsen, Joker 1444



DAMER-PAR
1 Lilly Rasmussen
Gurli Jørgensen, CKC

2 Anna Pedersen,LBC
Tove Madsen, Stenhuset 2891

3 Lilly Schartau, Amici
Ruth Andersen, Kamm 2785

4 Lissie Carlsen, HBK
Kathe Laugesen, HBK ..

5 Elly Jensen, Sporv.
Lillian Christiansen, Sporv. . ..... 2765

HERRER-PAR
1 Jørgen Johansen, Lyngby
Helge A Larsen, Sisu 2978

2 Børge Christiansen, SAS
Flemming Buchardt, SAS 2940

3 Bent Olsen, Joker
Viggo Christiansen, Joker 2926

4 Erik Nielsen, HBK
Karlo Lindstrøm, HBK 2913

5 Preben Schartau, Amici
Teddy Schartau, Amici

.2903
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Dansk Bowling Forbund's ung-
domsmesterskaber er afviklet her i
foråret. Finalerne blev for alle
3 kategoriers vedkommen i Køge
Bowling Center. Vi bringer her re-
sultaterne, og beklager, at der for
juniorerne s vedkommende kun er
tale om vindere. Det skyldes en
teknisk fejl i resultatlisten.

PUSLINGE - DRENGE
I Kim Hansen, GBK .... 1271
2 Jesper Jørgensen, Hook . 1223
3 Morten B. Larsen, Stenh .. 1220
4 Finn M Nielsen, GBK ., 1211
5 Mikael Ankerdal, Trek. . 1164
6MikaelJensen,Hel1. .' .. 1126
7 Christian Mikkelsen, Hell . 1113
8 Thomas Siersen, Jackpot 1108
9 Tonny Nordentoft, CKC 1053
10 Brian Frederiksen, Cent. 1020

PAR
l Finn M.-Nielsen, GBK
Kum Hansen, GBK. . .. 1258

2 Christian Mikkelsen, Hellerup
Dick Rasmussen, Lyngby. 1149

3 Kenneth Eis, Hook
Jesper Jørgensen, Hook. 1125

l Marianne Andersen, Hook 1271
2 Christian Pedersen,
JumJum 76 .•...... 1207

3 Karina Ejsing, Chock .. 1196
4 Dina Pelowski, KBK1940 1118
5 Anette Emborg, Trek ... 1114
6 Helle Nielsen, Joker . .. 1109
7 Anette D Pedersen, Sp.T .. 1047
8 Susanne Olesen, CKC ... 994
9 Christina Hansen, Ravnsb. 981
10 Majbritt Christoff.,Ravnsb. 515

PAR
l Anette Emborg, Trekanten
Karina Ejsing, Chock .. 1145,

2 Karina Bak ks, Hook
Marianne Andersen,I-Iook 1105

3 Karine Jensen, KNK 1940
Dina Pelawski, KBK 1940 1070

JUNIORER
l. LarsJess, Joker 2618
2 Ole Jørgensen, SBwK. 2473
3 Michael Pederscn,GBK 2382

I Ole Jørgensen, SBwK
John Guldbæk. Five O' 2,\88

2 Lars Jess, Joker
Jimmy Eis, Hook ..... 2372

3 Thomas Hansen. Top Ti
Steen Rasmussen, Brasilia 2226

PIGER
l Anny Damholdt,J.J.76 2140
2 Liselotte Ankerdal,Trek. 2136
3 Lene Jensen, Hook. .. 2089

l Lisbeth Petersen, Hook
Lene Jensen, Hook. . .. 2138

2 Helle W Pedersen, Jum Jum
Any Damsholt,J.J. .. .2138

3 Lene Sørensen, Stenh.
Tina Hansen, LBC . .. 2029

YNGLINGE - DRENGE
l Lars Pedersen, Sisu. . 2723
2 Hardy Larsen, Sisu. . 2466
3 Per Lauesgård, Chock. 2526
4 Stefan Nielsen, SBwK. 2411
5 Søren Tholle, GBK. .. 2388
6 Henrik Hedelund. Jackpot 2386
7 Henrik K Boysen, Trek. 2267
8 Kim Sørensen, Joker.. 2191
9 Per Winther, Hot Spot 2186

PAR
l Lars Pedersen, Sisu
Peer Jensen, Sisu. . 2453

2 Søren Throlle, GBK
Allan Christensen, GBK 2294

3 Kim Sørensen, Joker
Kim Christensen, Joker 2293

YNGLINGE - PIGER
l Anette Jespersen, BK Køge2461
2 Lene Klitte, Hot Spot . . 2345
3 Helle Andersen. Puds .. 2273
4 Helle Christensen, Stenh .. 2203
5 Gitte Holm,Jackpot .. 2184
6 Gitte Jue!, Hot Spot. . . 2178
7 Helle Christensen, GBK . 2174
8 Simone Svendsen, B64 . 2120
9 Monika Andersen, Hot Sp 2102
10 Nana Holm, Sisu .... 2044

PAR
I Anette Jespersen. BK Køge
Gitte Nielsen, Ravnsborg 2316

2 Lene Kline. Hot Spot
Janet Andersen. Hot Sp. 2189

3 Monika Andersen, Hot Spot
Giu« .lud, Hot Sp ..... 2188
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Medlems-
udviklingen

Den optimisme, flere gav ud-
tryk for, da vi var rundt i lan-
det sidste gang og spørge om
medlemstal, viste sig desværre
at være for stor. De tørre tal
på medlemsudviklingen viser,
at nok er der tale om en stig-
ning i forhold til 1.1.83,
4% er den på,men da de aktu-
elle tal er pr. ca. 1.4.1984,
har der sikkert været status
quo pr. 1.1.84.
Der er tale om betydelig fra-
gang i forhold til 31.11.83,
og den er nogenlunde ligeligt
fordelt over hele landet.
På med vanten, alle I der jo
godt vil gøre noget så vi kan
blive nogle flere. Her tal:

1.1.1983:
Seniorer 3227
Ungdom 1112
IALT 4339

1.8.1983:
Seniorer 3496
Ungdom 1195
IALT 4691

30.11.1983:
Seniorer 3840
Ungdom 1335
IALT 5175

1.4.1984:
Seniorer 3392
Ungdom 1117
IALT 4509. J

HUSK AT BOWLING INTERNT I K K E ER FORMANDENS EJENDOM
lad bladet cirkulere mellem medlemmerne - og er nogle af disse interesserede

i at tegne abonnement, er muligheden stadig til stede.
Benyt da de gule kort, som blev udsendt med december-nummeret.

PA FALDEREBET
Det blev så lidt af et halvstort blad denne
gang - og sæsonafslutningsskriverierne tog et
omfang, som heller ikke var planlagt.

Når man starter, er det umuligt at vide,
hvornår man ender - og da der vitterligt har
været mange, mange ting i sporten i de for-
løbne 6 måneder, ja, så blev resultatet altså
som det du har i hånden. Vi er nemlig af
den opfattelse, at vi helst vil have det hele
med, og er denne gang gået lidt mere i detal-
jer med flere ting.

Det forbyder sig selv, at de næste og
sidste to numre, kan blive tilnærmelsesvis
så store. Dels vil der ikke være relevante
stofområder, dels er der jo også noget som
hedder økonomi. Men i den udstrækning,
sidstnævnte tillader det, vil vi naturligvis
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leve op til BOWLING INTERNT's mål og
mening.

Igen i dette nummer er de 4-farvede bil-
leder skænket af en anonym sponsor, og hvis
der ikke er så mange 4-farvede foto's næste
gang, så er det nok mest fordi, der ikke har
været egnede motiver. Vi får se.

Næste nummer
Kommer så i september, og vil primært kik-
ke på resultaterne af DBwF's repræsentant-
skabsmøde. Også komiteernes planer for den
nye sæson går vi igennem, og af sport vil
DM og FIQ-A stævnerne være på dagsorde-
nen. Der vil, som i dette nummer, endvide-
re være en lille gave med til modtagerne.
Tak for denne gang.
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Modtag i dagens anledning

Med BOWLING INTERNT NR. 3 følger en
lille gave. Alle som modtager bladet, ledere
og abonnenter, får kassettebåndet, og da der
ikke er så forfærdelig mange tilbage, kan
man ikke regne med- at få båndet i hænde u-
den omkostninger.

Det gælder altså alle andre end modtager-
ne.

Det er 10 års bowling i radioen, som er
samlet sammen. Rundt omkring har vi en
række optagelser fra forskellige begivenhe-
der, og de er nu samlet sammen til en hel-
hed. Det er ikke det alt sammen der er med
- langfra - for der ville så blive tale om nok
omkring 3 bånd af samme størrelse.

'I
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Båndet begynder i 1974 med Birgitte
Jensen's world-cup sejr, hvor vi var så hel-
dige at finde en båndoptagelse fra denne
begivenhed, som den formede sig i DR.
Og så går det slag i slag med de større begi-
venheder til og med verdensmesterskabet i
Venezuela, hvor DR ligeledes var kvikke og
havde en fin samtale med Jette Hansen. O-
ven i købet 2 stk., hvoraf den ene er med.

Så godt som det nu kan gøres af amatører,
er det hele bundet sammen, så det forhå-
bentlig minder om en helhed - og suppleret
op med dagsaktuelle indslag med de, der var
impliceret i det givne arrangement.

God fornøjelse med at høre på - vi håber
ikke tiden falder jer alt for lang.

J

73



I SIN NYTARSHILSEN til bow- kert for de flestes vedkommende
lerne, udtaler forbundets formand er gemt både sorger og glæder -
bl.a.i'ved et nytårsskifte gribes vi eller løfter - der mere eller mindre
alle af en særlig stemning, hvor er blevet gennemført- Derfor - tra-
de, i et farvel til året, der gik, sik- ditionen tro, mon ikke på årets

første dag denne gamle skik har
gentaget sig i mange hjem? og
ikke alene der, også i DBF! Har vi
holdt vore løfter? Hvis ikke, ville
det så ikke være overmodigt at
love mere? Uden tvivl jo! Men vi
griber chancen og udtaler: godt
begyndt er halvt fuldendt-
. . . På det sportslige område ved
vi alle, at der har været glæder og
skuffelser i 1968, men er det ikke
sådan, at det er gennem nederlag,
man finder frem til sejr?

SPLIT, AALBORG kan den 23.
januar 1969 fejre-sin S-års fødsels-
dag, og den er dermed Aalborg-
kredsens ældste.

ENS TILL0BSBANER,
det er det, man vil appelere til
fra den nordiske kongres i for-

Den første, spæde start på at etab lere en landstur-
nering, blev taget i 1969, ved at de øverstplacerede
fra unionernes sædvanlige turneringer, spillede om
landsmesterskab et, Ganske vist i 5 mands hold, 3
serier, Amerikansk, men alligevel kunne turnering-
en benævnes Danmarksturnering. De implicerede
hold mødtes to gange, og var inddelt i en øst og
vest-zone. De to vinderhold fra hver zones herre-
og damerække mødtes til slut i en finale, som blev
spillet i Herning, og hvorfra billederne her stam-
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m er, Det er de to første vindere af en landstur-
nering, og det blev hos damerne Lady Strike,
hvis hold, Maria Larsen, Karen Marcussen.Inge
Nielsen, Connie Hansen og Laila Andersen i fi-
nalen slog øst-kredsens vinderhold, Sisu. Lady
Strik e er fra Aalborg. Herrernes vinderhold blev
overraskende Mascot fra Frederikssund, som i
finalen slog Exodus, Århus. Mascots hold var:
John E. Hansen, Ib Larsen, Alex Larsen, Werner
Siwert og Jan Ha 1st.



bindelse med de nordiske mester-
skaber i Oslo. Samtlige bowling-
haller i Norden skulle tilskrives
denne opfordring, som også inde-
holdt ønsker om, at olieringen
af banerne skete efter samme re-
cept.

HOOK, Rødovre, hvis formand
var Ralf Donde, var vist nok den
første klub, som fik udvirke t et
kommunalt tilskud. Ralf fik ud-
virket, at kommunen ydede et sæ-
sontilskud på kr. 300,00, og til-
sagn om yderligere støtte.

"For bowlingsporten betyder
støtten fra kommunen en aner-
kendelse af dens arbejde. Det er
lidt af et blåt stempel, som man
har ventet i årevis" skriver den
lokale avis.

AWARD MÆRKER hedder en a-
nerkeldelsefra AMF. De var til at
sy på tøjet, og nu blev det tilladt,
at ungdomsspillere, som ved at slå
200, 220 og 240-serier, kunne få
disse mærker tildelt.

TIL jBU'S repræsentantskabsmø-
de foreligger et forslag om, at u-
nionskontingentet sættes op fra
kr. 3,00 til kr. 8,00 årligt.

FORBUNDSFORMANDEN Kurt
Christensen gør sig til talsmand
for, at snittet for de enkelte spil-
lere, kun beregnes efter turne-
ringskampe, distriktsmesterskaber
og danmarksmesterskaber. Han
tro, som han udtrykker det "rent
ud sagt, at den forbandede turne-
ringsstatistik rider vore spillere
som en mare, og at dette er en
af grundene til, at det gik vore
spillere ved NM i Oslo 1968 så
elendigt!"

BØRGE ANDERSEN, redaktør af
det jydske unionsblad, fremlægger
en række forslag til at stimulere
interessen for bowling i cf'tcrrnid-
dagstimerne, hvor de jydske haller
står gabende tomme. FåFlere ung-

domsspillere ind, de er frem tidens
bowlingspillere i Danmark. Hjem-
megående husmødre, skifteholds-
arbejdere og de arbejdsløse må ef-
ter Børge's mening også være op-
lagte emner!

SJÆLLANDS BOWLING UNI-
ON indbyder til en parturnering,
hvor serieprisen er kr. 2,00.

JØRGEN SKRIVER og Lis Wen-
dorff, begge Sisu, vinder Dansk
Bowling Forbunds ungdomsmes-
terskab.

POUL ERIK MADSEN Aalborg,
vælges på et ekstraordinært re-
præsentantskabsmøde i jBU, til
kasserer. Derimod lykkedes det

ikke at finde nogen til den nyop-
rettede stilling som ungdomsleder.
Unionsformanden Per Nørgaard
indvilgede i midlertidigt at påtage
sig hvervet som ungdomsleder.

POUL ABRAHAMSEN vælges
som den eneste nye på KBU's
repræsentantskabsmøde, til be-
styrelsen, som for et stort arbej-
de for bowlingsporten, modtog
de delegeredes klapsalver.

PA SBU's repræsentantskabsmøde
vedtoges en kontingentforhøjelse
til kr. 45,00 pr. år. Der var et
helt nyt lovkompleks på dagsor-
denen, og det betød, at hele be-
styrelsen var på valg. De blev dog
genvalgt næsten alle sammen.
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IB SPARRE blev p.i et dramatisk
rep. møde i Dansk Bowling For-
bund, nyvalgt til spilleudvalgsfor-
mand. Han afløste Eiben Henrik-
sen, som gik af på grund af at han
mente al have været udsat for "u-
saglig og gold kritik, der ikke gi-
ver nogen anvisning på, hvordan
spørgsmiilcne finder en praktisk
gennemførlig løsning". Det var

DANSK BOWLING FORBUND havde absolut ikke op-
givet håbet om at komme i Dansk Idræts-Forbund. Et
lille møde om bowling, og med repræsentanter fra DIF
til stede, var en af de bestræbelser, der udfoldedes i sa-
gen. Det blev afholdt i Rødovre lige før EM, og der blev
overfor en snes personer fra DIF (med damer) oriente-
ret om bowling, der blev spillet på banerne, vist film
m.rn. Deltagerne ytrede samstemmende positive tanker
om arrangementet og bowlingsporten.

navnlig i de to bowlingblade man
havde den gang, at kritikken skul-
k have været særlig slem,

En af årsagerne til den megen
dramatik var, at de øst-boende re-
prrescnt anter. mødet blev afholdt
i Arhus, kom for sent, og blev
nægtet adgang medens det igang-
va-rcnde punkt foregik. Det faldt
et par stykker for brystet - men
blodtrykket faldt på plads igen.

MARIA PETERSEN, Lady Strike
og Bent Rasmussen MRC sørgede
for, at de danske mesterskaber
b lev en stor jydsk triumf. DM blev
spillet i Karo linelund Bowlinghal.
og del var ogsii jyder, sorn log sig
af par: Henning Quie og Torben
WUrtz, Viking og Bodil Christian-
sen/ Annie Theis, Ex o dus, sørgede
for en fuldendt jydsk dominans.
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- og samtidig ønsker vi
dansk bowling fortsat fremgang i 1984.


